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ÚKLID SRDCE 
Radostný víkend čekal sestry z BJB ČR a SR ve dnech 
3. – 5. 5. 2024. V Litoměřicích se konala každoroční 
konference sester. Na cestu jsme se vydaly s očekáváním. 
Nejedna z nás v těchto dnech potřebovala zastavení, 
setkání s ostatními sestrami a útěchu od našeho Pána. 
Avizovaný úklid srdce k tomu jistě patří. Místo konání se 
nedalo přehlédnout. Červený kostel v krásném rozlehlém 
parku byl již při našem příjezdu otevřen a ve dveřích se na 

nás usmívaly litoměřické sestry. S vděčností jsme po 
dlouhé cestě přijaly nabízenou dobrou kávu s chutným 
zákuskem. Litoměřický sbor se ujal úkolu hostitele skvěle. 
Celý program konference připravily sestry z Odboru 
sester BJB ČR pod vedením sestry Jany Pospíšilové a jak je 
již stálým dobrým zvykem, během dnů se ve službě 
střídaly se sestrami ze slovenského odboru, což je úžasné, 
když si uvědomíme, že Odbory sester obou zemí stále 
fungují jako celek (i po rozdělení Československa), stále 
úzce spolupracují, podobně jako náš časopis Rozsévač. 
Tato skutečnost nás spojuje, svědčí o Boží lásce mezi 
námi a tu nemůže zrušit žádný čin člověka. Sestra Jana 
Pospíšilová nás zvala do Litoměřic k času společnému, 
ale i k času samoty s Bohem Otcem. Víme, jak je důležité 
poslechnout Boží volání a vyjít ze své ulity. On volá v čase 
nejistoty a odpovídá těm, kdo k Němu s pokorou 
přicházejí. Hlavní téma konference „SRDCE ŽENY“ 
napovídalo, že půjde o něco tajemného, fascinujícího, 
přesahujícího naše lidské představy, vždyť lidské srdce zná 
jen Hospodin, On je jeho tvůrcem a našim očím je skryt, 
žije v nepřístupném světle. Avšak během konání 

konference každá z nás pocítila Pánovo pátrání ve svém 
srdci. Z podtextu konference „Kde je tvůj poklad, tam 
bude i tvé srdce“ jsme mohly vyčíst varovné signály, 
červené světélko s nápisem „Stůj, zastav se“ a nechej 
si prozkoumat svoje srdce samotným Pánem. To byla 
výzva pro nás. Na modlitbách Pán Bůh zkoumal naše 
srdce, náš vnitřní postoj, jak na tom dnes jsme, kde je 
vlastně náš poklad, čemu věříme, čemu věnujeme největší 
díl času, který nám byl dán.

Manželé Hlavsovi zpracovali k 50. výročí zahájení práce 
Odboru sester dokument, který i letos, po uplynutí 
dalších 5let, posloužil k povzbuzení nás všech. Sestry 
překvapily pozváním a představením sester z minulých 
výborů. Toto hezké gesto jistě potěšilo. Možná některé 
už ani nedoufaly, že by se někdy znovu setkaly s těmi 
vzácnými dušemi, s nimiž tehdy společně sloužily. Ani slzy 
dojetí nechyběly.

Páteční odpoledne 
absolvovaly zájemkyně 
komentovanou procházku 
Litoměřicemi s odborným 
výkladem br. Vlastimila 
Malého a večer uvedla 
sestra Jarmila Cihová 
jednotlivé Odbory sester 
z Čech i Slovenska. 
Litoměřický sbor (120 
členů) představila sestra 
Vlaďka Štechová. Hovořila 
o službách sboru – o práci 
s dětmi, domácích 
skupinkách, o aktivitách 
pro obyvatele města, 
sociální službě, o křtech, 
táborech, výletech, 
o modlitbách 24-7, o všem, 
čím litoměřický sbor dnes 
žije. V sobotu ráno 
konferenci zahájil a všechny sestry přivítal předseda VV 
BJB v ČR, br. Pavel Coufal. Představil srdce ženy jako něco 
tajuplného, složitého. Úvod zněl na základě Slova 
z Matoušova evangelia: „Neukládejte si poklady na 
zemi…“ (Mt 6, 19-21). Hudbou a zpěvem nás 
doprovázela chválící skupina Sboru BJB Litoměřice.  

Marie Horáčková (Pokračování na str. 18).

„Tráva usychá, květ vadne, ale slovo Boha našeho je stále navěky“ (Iz 40, 8).

Jedné misionářce v Číně, kterou Japonci během druhé světové války uvěznili, se podařilo do cely propašovat Janovo 
evangelium. Pečlivě je ukryla a každý večer, když ulehla do postele, si přetáhla pokrývku přes hlavu a učila se nazpaměť 
jeden verš. Dělala to celou dobu až do dne svého propuštění. Když byli vězni propuštěni, většina z nich se vytratila. Ale 
tato misionářka byla tak veselá, že o ní kdosi řekl, že jí určitě vymyli mozek. Reportér časopisu Life, který s ní dělal 
rozhovor, napsal: „Jistě, že má vymytý mozek. Bůh jej vymyl.“

Chtěl bych vás vybídnout, abyste nejen četli Boží slovo, ale abyste se je učili nazpaměť. Možná vám to zpočátku bude 
připadat těžké, ale když si budete stále znovu opakovat nějaký verš nebo skupinu veršů, zjistíte, že zakoření ve vaší duši. 
Žalmista prohlásil: „Tvou řeč uchovávám v srdci, nechci proti tobě hřešit“ (Ž 119, 11). Když se potom objeví neštěstí nebo 
problémy, tyto verše vám vyvstanou na mysli a dodají vám naději.

Uchováváte Boží slovo ve svém srdci a mysli pro budoucnost?

Billy Graham

NADĚJE Z BOŽÍHO SLOVA

 Jitka Coufalová
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ÚVODNÍK
Určite poznáte ten úžasný pocit čistoty, keď sa po nejakej 
námahe, keď ste spotený a špinavý, osprchujete. Čisté telo, 
udržiavanie jeho čistoty je základom pre naše zdravie 
a spokojnosť. Skúsenosť nám však hovorí, že dokonalú 
čistotu nemôžeme dosiahnuť ani na našom tele a ani 
v  prostredí, kde žijeme. Normálny život v úplne sterilnom 
prostredí nie je možný. 

Biblia nám na mnohých miestach a v rôznych súvislostiach, aj v blahoslavenstve, 
ktoré je témou tohto čísla Rozsievača, hovorí o čistom srdci. Mať čisté srdce je 
nevyhnutné nielen pre tento pozemský, ale aj pre večný život, lebo len tí, ktorí majú 
čisté srdce, uvidia Boha.

Čo je to srdce? Vieme, že pri čistom srdci nehovoríme o biologickom orgáne, 
ktoré bije v našej hrudi, ale tak ako tento sval je jadrom, bez ktorého človek 
nemôže existovať, je srdce aj v prenesenom význame jadrom, podstatou, vnútrom 
či človekom v jeho úplnej podstate. Stručne povedané, mať čisté srdce znamená 
mať čistý prameň, z ktorého všetko vychádza a dáva život, tak ako krv vychádza 
zo srdca. Srdce v Písme ako centrum osobnosti a bytosti človeka zahrnuje  
rozum, cit aj vôľu. Je to celý človek. Blahoslavení sú teda čistí nielen na povrchu, 
ale v samom centre svojej bytosti, odkiaľ pramení každý skutok, prejav, slovo, čin 
(Mk 7, 21 – 22).

Celkom logicky vyvstáva otázka, ako môžeme mať čisté srdce? Božie slovo nám 
jednoznačne hovorí, že čisté srdce nám môže dať jedine Boh. Preto Dávid 
prosí „srdce čisté stvor mi, ó Bože“ (Ž 51, 12). Naše srdce je hriechom zničené 
do tej miery, že je nutné ho vymeniť. To sa deje pri našom znovuzrodení, keď 
nám Boh dáva nové srdce, do ktorého vstúpi on sám v osobe Ducha Svätého 
a žije v nás, v každom veriacom znovuzrodenom človekovi.

Môžem a mám pre to, aby som mal čisté srdce, urobiť niečo aj ja? V prvom 
rade je dôležité si uvedomiť, že všetky moje snahy o očistenie môjho zlého, 
hriešneho srdca nikam nevedú a ani neprinesú výsledok v podobe čistého 
srdca. Musím sa rozhodnúť pre „transplantáciu“, nechať Boha, aby moje 
srdce vymenil. Potom, keď už mám nové srdce, musím sa oň dobre starať, 
aby bolo zdravé a čisté. To znamená, podobne ako pri starostlivosti 
o telesné srdce, byť aktívny (konať Božiu vôľu, pracovať na Božom diele, 
slúžiť), prijímať zdravý pokrm (Božie slovo), vyhýbať sa nezdravým 
pokrmom (všetkému, čo nás privádza do pokušenia, vedie k hriechu 
a stavia proti Bohu), a  ak sa predsa len znečistíme hriechom, tak to 
nezakrývať, vyznať ho a nechať svoje srdce očistiť krvou Pána Ježiša, 
ktorá očisťuje každý hriech.   

Jedine takýmto spôsobom dokážeme byť dokonale čistí, nielen zvonka, 
ale vo svojej najhlbšej podstate.

Jedine takto môžeme „vidieť“ Boha už teraz, keď sme zažili, ako nám 
stvoril čisté srdce, a keď zažívame, ako ho neustále očisťuje. Jedine 
s takýmto čistým srdcom si môžeme byť istí, že aj potom, keď príde 
čas a prejdeme do večnosti, uvidíme Boha v plnej realite, tvárou v tvár.

Ján Szőllős
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CO S TÍM DNES?

„Aký dobrý je Boh k Izraelu, k tým, 
čo majú čisté srdce!“ 
(Ž 73, 1)

„Jak je Bůh dobrý k Izraeli, k těm, 
kdo jsou čistého srdce!“ 
(Ž 73, 1).

„Blahoslavení čistého srdca, lebo 
oni uvidia Boha“ 
(Mt 5, 8).

„Blaze těm, kdo mají čisté srdce, 
neboť oni uzří Boha“ 
(Mt 5, 8).

„Utekaj pred mladíckymi 
žiadosťami, ponáhľaj sa však za 
spravodlivosťou, vierou, láskou,
pokojom spolu s tými, 
čo z čistého srdca vzývajú Pána“ 
(2Tim 2, 22).

„Vyhýbej se mladické 
prudkosti, usiluj o 
spravedlnost, víru, lásku a 
pokoj s těmi, kdo vzývají Pána 
z čistého srdce“ 
(2Tm 2, 22).

„Keďže ste si teraz očistili 
duše poslušnosťou pravde, 
aby ste mali nepokryteckú 
bratskú lásku, z čistého 
srdca sa vrúcne navzájom 
milujte“ 
(1Pt 1, 22).

„Když jste nyní přijali 
pravdu a tak očistili své 
duše k nepředstírané 
bratrské lásce, 
z upřímného srdce 
vytrvale se navzájem 
milujte“ 
(1Pt 1, 22).

 BLAHOSLAVENÍ 
ČISTÉHO SRDCE
Bible otevřeně říká, že srdce člověka je zrádné. „Nejúskočnější 
ze všeho je srdce a nevyléčitelné. Kdopak je zná? Já, Hospodin 
zpytuji srdce“ (Jr 17, 9-10). V Žalmu 55, 13-16 čteme o zradě 
druha, přítele, s nímž žalmista dříve chodíval s jásotem do Božího 
domu a dále, že leckdo vztáhne ruku na ty, kdo žijí v pokoji. 
Lichotek mají plná ústa, ale v srdci válku. Přetvářku a faleš kritizoval 
Ježíš při setkáních s farizei. Dokonce je nazýval „obílenými hroby“, 
navenek čisté, ale uvnitř plné špíny. Dnes si neděláme žádné iluze, 
že bychom byli lepší než lidé v době, kdy Pán Ježíš chodil po této 
zemi. On naše srdce dobře zná, před Ním nemá smysl hrát divadlo, 
ani nic skrývat. Snažit se sami očistit své srdce je naprosto marné. Jak 
bychom to mohli udělat? Snad změnou svého chování navenek, 
že by ostatní nevěděli, co nosím uvnitř ve svém srdci? Nebo se naučit 
ta správná slova, abychom vypadali před lidmi dobře? To rozhodně 
ne. Lidem možná, ale Pánu Bohu nic neunikne. Nikdo si sám svoje 
srdce očistit nedovede a neumí v každé chvíli zakrýt skutečný stav 
svého srdce. Vše vyjde nakonec najevo. V evangeliu Matouše, ve 12. 
kapitole, ve verši 34 čteme: „Čím srdce přetéká, to ústa mluví.“ Bible 
také říká: Po ovoci je poznáš. Můžeme si umýt ruce a celé tělo, ale srdce 
může očistit jen Pán Bůh, a to krví Jeho Syna Ježíše Krista, která tekla na 
kříži na odpuštění hříchů každého z lidí. Mám Boží bázeň? 
S neočištěným srdcem před Něj nemůže předstoupit žádný člověk. Pán 
Bůh jej nemůže přijmout, dokud nepřizná svoji vinu a v pokání se před 
Ním neskloní. Nikdo z nás nevíme, kdy se před Ním objevíme. 
Žalm 119 nás učí, jak si udržet svoji stezku čistou.                                                   

Myslím si, že Pán Bůh nevidí mé 
srdce nebo že mi potom 
promine a řekne mi: „Aha, 

to jsi ty, tak dobře, tobě to prominu.“ Pán Bůh není přijímač osob. On je 
spravedlivý. Ale co moje svědomí? Mám je ještě živé, usvědčuje mě z hříchu? 
Nebo jsem ho už zašlapal a umlčel úplně? Pomůže modlitba a prosba, aby mi 
Pán prosvítil moje nitro. K této modlitbě je třeba odvaha. Pohled do vlastního 
srdce není příjemný. Všude samá špína a pavučiny, které je třeba hned vymést 
v pokání před Bohem, s prosbou o očištění a odpuštění hříchů. A nejen to. 
Potřebujeme prosit Ducha svatého, aby naplnil naše vyčištěné srdce, abychom 
mohli v poslušnosti Boha jít dál a slyšeli Jeho hlas, žili s Ním v Jeho blízkosti. 
Král David činil před Bohem hluboké pokání. Pán Bůh od nás očekává Davidovu 
modlitbu: „Stvoř mi, Bože, čisté srdce, obnov v mém nitru pevného ducha“, 
přiznání viny bez výmluv a zakrývání. Vnější čistota ani naše snaha nestačí. 
Potřebujeme Boha a krev Ježíše prolitou na kříži za každého z nás. Tato krev 
má moc očistit moje i tvoje srdce. Už jsi to udělal? 

NALÉHAVÉ VOLÁNÍ O POMOC
„Můžeš mluvit s Ježíšem o všem. O svých problémech, o své současné zkoušce,           
financích, zdraví a můžeš Mu říci, jak jsi přemožen, jak nemůžeš dál, jak jsi na dně. 
Vyslechne tě s láskou a soucitem a nepohrdne tvým voláním“ (David Wilkerson).

„Lide, v každý čas v něho doufej, vylévej před ním své srdce! Bůh je naše 
útočiště“ (Ž 62, 9).
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BLAHOSLAVENÍ 
ČISTÉHO SRDCA
Pokračujeme v spoločnom štúdiu Kázne na hore 
a špeciálne blahoslavenstiev šiestym blahoslavenstvom, 
ktoré hovorí o čistote srdca. 

Čo sa rozumie pod pojmom „srdce“? Podľa dnešného 
chápania predstavuje srdce najmä cit. Podľa všeobecného 
biblického chápania je srdce centrum osobnosti. 
Neznamená iba sídlo pocitov a žiadostí. Toto 
blahoslavenstvo nie je výrok, ktorý by naznačoval, že viera 
je čosi predovšetkým citové, čo nemá súvis s rozumom 
a vôľou. Srdce v Písme ako centrum osobnosti a bytosti 
človeka zahrňuje všetky tieto tri veci – rozum, cit aj vôľu. 
Je to celý človek. Blahoslavení sú teda čistí nielen na 
povrchu, ale v samom centre svojej bytosti, odkiaľ 
pramení každý skutok, prejav, slovo, čin.

Na tento fakt nás upozorňuje Pán Ježiš a evanjelium, keď 
hovorí, že srdce je sídlom všetkých našich ťažkostí: „Lebo 
z vnútra, z  ľudského srdca vychádzajú zlé myšlienky, 
smilstvá, krádeže, vraždy, cudzoložstvá, lakomstvá, 
zloby, podvod, rozkošníctvo, zlostný pohľad, rúhanie, 
pýcha, pochabosť“ (Mk 7, 21 – 22).

Stav ľudského srdca je dôsledkom pádu človeka do 
hriechu. Problémy človeka majú teda sídlo v samom jadre 
jeho bytosti, takže púhe rozvíjanie jeho intelektu 
neposkytuje cestu k náprave. Výchova samotná nestačí, 
aby sa stal človek dobrým. Človek môže byť prvotriedne 
vzdelaný, a predsa vyslovene zlý. Problém nevyrieši ani 
zmena prostredia. Vyrieši ho jedine zmena srdca človeka.

Ako sa môžem stať človekom s čistým srdcom?

Niektorí ľudia v histórii cirkvi videli riešenie a možnosť, 
ako žiť toto aj ostatné blahoslavenstvá v úplnom oddelení 
sa od sveta a utiahnutí sa do kláštora. Je to nebiblická 
koncepcia, lebo Pán Ježiš chce, aby sme svoj život žili 
uprostred ľudí vo svete. Určite to nie je cesta pre každého 
kresťana. 

Všetky snahy o očistenie seba samého sú odsúdené na 
neúspech. To, čo môžeme urobiť, je poznať, aké je moje 
srdce podľa prirodzenosti čierne. Iba Boh môže očistiť 
srdce a On aj zasľúbil, že to urobí. Preto spôsob, ako to 
dosiahnuť, je volať ako Dávid: „Srdce čisté stvor mi, 
ó Bože.“ Jedine ak Duch Svätý vstúpi do srdca človeka, 
len Jeho prebývanie a pôsobenie môže toto očistenie 
spôsobiť. On koná. Boh vzal túto úlohu do svojich rúk, 
a preto si môžeme byť istí, že príde deň, keď budem bez 
škvrny, chyby alebo vrásky stáť pred Ním. Budem môcť 
vstúpiť do svätého nebeského Jeruzalema, zanechajúc 
za sebou všetko nečisté, lebo On koná vo mne a to dobré 
dielo, čo začal, aj dokoná podľa svojho zasľúbenia.

Neznamená to však to, že ja ostávam úplne pasívny. 
Chcem sa priblížiť Bohu, aby sa On priblížil ku mne 
a mohol očistiť moje srdce. Jakub hovorí vo svojom liste: 
„Priblížte sa Bohu, a priblíži sa vám. Očistite si ruky, 
hriešnici a vy duševne rozpoltení, posväťte (očistite) 
si srdcia“ (Jk 4, 8). To, že viem, že nemôžem očistiť svoje 
srdce, v absolútnom zmysle neznamená, že by som 
čakajúc, že to Boh urobí, mal chodiť v bahne hriechu. 
Ja musím robiť všetko, čo môžem, posväcovať sa, a predsa 
si uvedomovať, že to nestačí, že to musí vykonať On – 
Pán Boh –  s konečnou platnosťou.

Zasľúbenie pre tých, ktorí sú čistého srdca je, že uvidia 
Boha. Čo znamená vidieť Boha? Na túto tému bolo tiež 
napísaných veľmi veľa kníh a úvah. Znamená to, 
že Ho uvidíme fyzicky na vlastné oči, alebo je to niečo 
symbolické, duchovné? V Písme sú výroky naznačujúce 
obe možnosti. Mojžišovi Hospodin umožnil vidieť zo 
skalnej rozsadliny svoj chrbát, ale Jeho slávu nemohol 
vidieť. Pán Ježiš povedal, že „Boha nikto nikdy nevidel, 
jednorodený Syn Boží, ktorý je v lone Otcovom, ten Ho 
známym učinil (J 1, 18) a prehlásil: „Kto mňa videl, videl 
Otca“ (J 14,  9). Nevieme teda úplne jednoznačne 
odpovedať, čo to znamená vidieť Boha, niečo z toho však 
môžeme porozumieť.

Podobne ako pri ostatných zasľúbeniach pripojených 
k blahoslavenstvám, aj toto zasľúbenie má tri dimenzie. 
Ako sme videli, bolo čiastočne naplnené v minulosti 
v čase prebývania Pána Ježiša na tejto zemi. Učeníci 
a ďalší ľudia, ktorí prijali zvesť Pána Ježiša, v Ňom 
rozpoznali Mesiáša, Otca, nielen obyčajného človeka.

V istom zmysle je možné vidieť Boha aj v súčasnosti na 
tomto svete. Kresťania môžu vidieť Boha tak ako nikto 
iný. Kresťan na rozdiel od nekresťana môže vidieť Boha 
v prírode, vo stvorení, vo veľkolepom diele Jeho rúk. 
Kresťan vidí pôsobenie a činy Božie v dejinách ľudstva. 
Tí, ktorí majú čisté srdce,  vidia Boha vo všetkých 
prejavoch Jeho prozreteľnosti, vidia Jeho ruku vždy nad 
sebou. On im dáva všetko, spočítal všetky vlasy na ich 
hlave. Vidia Boha aj v Jeho ustanoveniach a aj 
v spoločenstve veriacich. Hovoria s Ním na modlitbe, 
prežívajú Jeho prítomnosť a spoznávajú Ho.

To však nie je porovnateľné s tým, čo má prísť, s budúcou 
dimenziou zasľúbenia. Pavol hovorí, že teraz vidíme síce 
tak, ako sme pred tým, kým sme nemali čisté srdce, 
nevideli, ale stále je to len akoby v zrkadle, no potom 
budeme vidieť „tvárou v tvár“ (1Kor 13, 12). Ján pridáva: 
„Milovaní, teraz sme Božími deťmi a ešte sa neukázalo, 
čím budeme. Vieme, že keď sa zjaví, budeme mu 
podobní, lebo ho uvidíme takého, aký je“ (1J 3, 2). 
To je niečo obdivuhodné! Ty aj ja, každý, kto si dal očistiť 
srdce obeťou Pána Ježiša Krista, bude raz stáť 
v prítomnosti Boha. Veríš tomu, vieš, že je to o Tebe 
pravdou? Uvedomuješ si, že sa blíži deň, keď budeš vidieť 
Boha tvárou v tvár? Ty aj ja budeme sa kochať v Bohu, 
budeme tráviť večnosť v Jeho slávnej prítomnosti. Pravda 
za podmienky, že som si dal očistiť srdce. Všetko ostatné 
tu na zemi stráca v tejto perspektíve svoju dôležitosť, svoj 
význam. 

Je Tvojím najvyšším cieľom vidieť Boha? Ak áno, potom 
musíš súhlasiť s tým, čo píše Ján: „A každý, kto má 
takúto nádej v Ňom, očisťuje sa, ako je čistý On (J 3, 3). 
Čas je krátky, nemáme ho veľa na prípravu. Tá veľká 
udalosť sa rýchle blíži. V istom zmysle je už ceremoniál 
pripravený, čakáme na audienciu u Kráľa. Tešíš sa na to? 
Chystáš sa na to? Necítiš sa v tejto chvíli zahanbený, že 
mrháš čas na veci, ktoré nielenže nebudú mať cenu v tej 
slávnej chvíli, ale za ktoré sa tam budeš musieť hanbiť? 
Ty i ja, zdanlivo časné bytosti, budeme vidieť Boha a tráviť 
večnosť na výslní Jeho slávy. To nie je niečo, čo sme získali 
vlastným úsilím, čo si udržíme svojou dobrotou. Našou 
nádejou je, že On sám pracuje v nás a pripravuje nás na 
túto večnosť. Ale pracujme aj my a očisťujme sa, 
tak ako je aj On čistý.

Spracoval: Ján Szőllős

(MT 5, 8)
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Blahoslavení „čistého srdca“. Je zrejmé, že čistota srdca, 
o ktorej tu Ježiš hovorí, označuje druh čistoty, ktorý je 
podobný chudobe v duchu. Chudobní v duchu sa 
odlišujú od tých, ktorých chudoba je len hmotná, 
a podobne sa tí, ktorí sú čistého srdca, odlišujú od tých, 
ktorí sú čistí na pohľad.

Čistota srdca môže mať dva hlavné významy. Prvý sa týka 
našich vzťahov k ostatným ľuďom. Čistý srdcom znamená  
byť bez pokrytectva, úprimný, prostý, jednoduchý. Už 
v Žalme 24, ktorý sme citovali, „človek nevinných rúk 
a čistého srdca“ je ten, „ktorý si dušu neobracia 
k márnosti (modle) a neprisahá krivo“ (Ž 24, 4). 
Je to človek, ktorý vo vzťahu k Bohu aj k človeku je 
zbavený akejkoľvek falošnosti. Čistí srdcom sú úplne 
úprimní. Ich celý život, navonok aj v súkromí, je pred 
Bohom aj pred ľuďmi priezračný. Ich srdce, ich myšlienky 
a pohnútky sú čisté, nepoznačené niečím nepravdivým, 
skrytým, či podlým. Pokrytectvo a podvod sú im cudzie, 
nepoznajú klamstvo. Moderne by sme povedali, že žijú 
transparentným životom, ktorý ktokoľvek, kedykoľvek 
môže skontrolovať a nenájde tam nič zlé.

Naše ťažkosti spočívajú v rozdelenom srdci. Jedna časť vo 
mne si žiada poznať Boha, klaňať sa mu a páčiť sa mu, 
ale druhá časť chce niečo iné. Apoštol Pavel to vyznáva 
v tom známom výroku: „Podľa vnútorného človeka 
s radosťou súhlasím s Božím zákonom, ale vo svojich 
údoch vidím iný zákon, ktorý bojuje proti zákonu mojej 
mysle a zotročuje ma zákonom hriechu, čo je v mojich 
údoch“ (Rim 7, 22 – 23). Preto Žalmista prosí Boha: 
„sústreď moje srdce na bázeň svojho mena“ (Ž 86, 11) 
– urob ho prostým, odstráň z neho všetku dvojakosť, 
aby bolo úprimné, očistené od pokrytectva.

Byť čistý srdcom teda znamená podobať sa Pánovi 
Ježišovi, „ktorý neučinil hriechu, ani sa nenašla v Jeho 
ústach lesť“, znamená byť dokonalý, bez poškvrny, čistý. 
Byť čistý srdcom znamená zachovávať to prvé a najväčšie 
prikázanie, a to je milovať Pána, svojho Boha celým 
srdcom, z celej duše a z celej mysle. Znamená to žiť na 
slávu Božiu, túžiť po Bohu, túžiť viac Ho poznať, milovať 
Ho a slúžiť Mu. Je celkom logické, keď Pán Ježiš pridáva, 
že len takýto ľudia, ktorí po Bohu túžia, Ho budú vidieť.

Z uvedeného je zrejmé, že človek nemôže sám zo seba 
urobiť kresťana. Bez svätosti nikto neuzrie Boha a človek 
sa nemôže sám urobiť svätým. 

J. S.

ČISTOTA SRDCA  
Včera večer jsem viděl, jak Bůh z výšky omývá svět svým 
příjemným deštěm. 

Báseň Williama L. Stiggera elegantně popisuje, jak déšť 
omývá svět. Po dešti svět
určitě vypadá čistý i díky svěží vůni ve vzduchu.

Ta neobvyklá, ale příjemná vůně má své jméno, petrichor. 
Jde o směs několika vůní dohromady. Na vzniku vůně po 
dešti se podílejí blesky, bakterie a rostliny. Během bouřky 
způsobuje elektrický náboj blesku štěpení a přeskupování 
molekul ve vzduchu. Některé atomy se přetvoří na plyn 
zvaný ozon. Čistá, ostrá vůně ozonu z oblohy se mísí 
s vůněmi ze země.

Po dešti necítíte jen vůni vlhké půdy, ale i sloučeniny 
produkované některými bakteriemi v hlíně. Sloučenina 
nazývaná geosmin se nachází ve většině zdravých půd. 
Dešťové kapky vytvářejí při dopadu na porézní půdu malé 
bublinky. Bublinky uvolňují aerosoly, které přenášejí 
bakterie a vůně, takže po dešti je geosminu více. Déšť 
také rozvíří sloučeniny z rostlinných olejů. Tyto sloučeniny 
se za sucha hromadí mezi kameny a půdou a při dešti 
se uvolňují do ovzduší. 

Jób v 5. kapitole, 10. verši říká, že Bůh dává déšť na zem 
a sesílá vodu na pole. Ať už si potrpíte na petrichorový 
parfém, nebo ne, můžeme být vděční za deště, které Bůh 
sesílá, aby omývaly svět a umožňovaly růst.

z www.answersingenesis.org
přeložila Julie Petrecká

VŮNĚ PO DEŠTI

NOVÁ PERSPEKTIVA
„A nepřizpůsobujte se tomuto věku, nýbrž proměňujte 
se obnovou své mysli, abyste mohli rozpoznat, co je 
vůle Boží, co je dobré, Bohu milé a dokonalé“ (Ř 12, 2).
V jedné životopisné knize o Františkovi z Assissi autor,
G. K. Chesterton, popisuje období, kdy prožíval František 
hluboké zklamání a pocit selhání. Z tohoto stavu se prý 
dostal tak, že se na svět začal dívat „tak odlišně od 
druhých lidí, že to vypadalo, že přichází z černé díry 
a ještě k tomu po rukou“. Výsledkem tohoto odlišného 
pohledu u Františka, kdy svět vnímal „vzhůru nohama 
a stromy a věže pro něj visely ze shora dolů“, bylo to, 
(pokračuje Chesterton), „že pochopil o něco více 
myšlenku závislosti, ... protože už samotné slovo záviset 
na něčem znamená vlastně VISET!“
Máme-li být upřímní, musíme si připustit i my, že když 
pevně stojíme na nohách, vidíme velmi často svět, který 
vyrůstá pouze ze základů tvořených našimi vlastními 
úspěchy a výdobytky. Jsme-li však najednou v životě 
hlavou dolů, vnímáme, jak je všechno nejisté a omezené. 
Nezbývá pak nic jiného, než se dobrovolně zavěsit na 
Boha, u Něhož je bezpečí. Když se totiž podřizujeme 
Kristu a místo spoléhání na sebe jsme plně závislí na Něm, 
dostává náš život novou perspektivu. Důsledkem je 
radost, svoboda a vděčnost za všechny Boží dary. 
Uvedený verš z epištoly Římanům tomu říká: PROMĚNA 
skrze obnovu naší mysli - máme se stát novým a jiným 
stvořením; naše myšlení i činy mají být obnovené.
A tak milí bratři, sestry, přátelé, ocitneme-li se náhodou 
„hlavou dolů“, nebude to určitě příjemné, ale i taková 
zkušenost nás může přivést k osvobozujícímu novému 
pohledu na život. Jak kdosi prohlásil: Zaměříme-li se více 
na Boha, uvidíme svět mnohem jasněji.

Alois Boháček
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Bratr Jan Pospíšil mnoho let 
sloužil jako kazatel evangelia 
Ježíše Krista a v Rozsévači 
7-8/2019 vyšel článek o jeho 
životě a službě – pozn. red.

Bratře kazateli, radujeme se 
spolu s tebou z Božího 
požehnání, které spatřujeme 
i v tom, že jsi mohl dovršit 80 let 
života. Za Redakční radu 
Rozsévače ti gratulujeme 
a přejeme ti Boží požehnání 
do dalšího života. Ať Pán Bůh 
naplní tvé tužby a vyslyší tvé 
modlitby v čase života, který je 

na této zemi ještě před tebou.

Při příležitosti tvých narozenin bychom ti chtěli položit 
několik otázek:

Jak se cítíš jako osmdesátník?

Výborně! Jako osmdesátník.

Na co si nejvíce vzpomínáš ze svého dětství, případně 
mládí?

Vzpomínám na lásku svých rodičů a na laskavost blízké 
přízně. Také na vlídnost tehdejší mládeže a vikýřovického 
sboru, jehož kazatelem byl můj otec. Velice rád jsem 
chodil do společných shromáždění a do nedělní školy, 
kde jsem měl spoustu kamarádů.

Hlubokým zářezem do mého dětství bylo období 
zatýkání a souzení řady kazatelů v padesátých letech. 
Byl mezi nimi i můj dědeček Vilém Volanský a na závěr 
i můj tatínek. Měl jsem tehdy 10 let, dobře jsem viděl tu 
nespravedlnost a každá moje návštěva ve vězení na mne 
zanechávala stopy. Statečné chování mého otce 
i maminky mělo na mne blahodárný vliv. 

Učil jsem se tomu, že být křesťanem znamená přijmout i 
nesnadnou cestu včetně příkoří, které nám často svět 
připraví. Já sám jsem později nesměl být přijat na žádnou 
Střední školu – až teprve po vyučení, večerně. Ale to vše 
mi bylo, díky Bohu, k dobrému.

Jaká nejlepší rozhodnutí jsi v životě udělal?

Jistě to bylo na prvním místě rozhodnutí již ve 12letech 
vydat svůj život svému Pánu a Spasiteli a potvrdit svoji víru 
ve křtu a připojit se ke sboru věřících. Později jsem mohl 
uslyšet a pak i uposlechnout Boží hlas, který mne zřetelně 
povolal do služby kazatele evangelia Kristova. To zcela 
zásadně ovlivnilo můj další život – bylo to opravdu 
šťastné rozhodnutí.

A v neposlední řadě mi Pán připravil skvělou manželku, 
která mi byla vždy velikou pomocí a oporou ve službě 
Bohu. Prožili jsme spolu již 52 let krásného života a Pán 
nám daroval 4 děti,  z nichž dva synové byli povoláni do 
služby kazatelů.

Jak jsi prožil povolání do služby kazatele a v jakých 
sborech jsi sloužil?

Zprvu jsem prožíval obavy, zda se nejedná jen o moje 
vlastní tužby a pocity – abych je nezaměnil s Božím 
povoláním. Ale Pán Bůh mi dával stále víc najevo, že to se 
mnou myslí vážně. Na sjezdu mládeže BJB v ČSR v Liberci 
v říjnu 1969 jsem hluboce prožil nové Boží oslovení 
a vyznal jsem to veřejně. Pán Bůh mne naplnil velikou 
radostí a pokojem a daroval mi v této věci úžasnou 
jistotu. Na vstup do plné služby kazatele jsem však musel 
ještě 13 let čekat v civilním zaměstnání. Jistě jsem 
to potřeboval.

Pán Bůh mi dal milost sloužit v následujících sborech: 
Dvakrát v Brně, v Litoměřicích, na Vsetíně, v Pardubicích, 
v Žatci a v Lovosicích. Mezitím jsem byl v letech 1984 – 
1990 (po odchodu bratra Stanislava Švece na věčnost) 
tajemníkem Ústřední rady BJB v ČSSR a k tomu ještě i 
tajemníkem Rady BJB v ČR. Na všecky sbory s láskou 
vzpomínám. Prožíval jsem požehnané chvíle a skvělé Boží 
vedení.

Co bys v životě dělal jinak, kdybys měl zkušenosti, 
které máš dnes?

Rozhodně bych věnoval víc času manželce a dětem 
v čase, kdy to bylo nejvíce zapotřebí.

Lituji, že už nemohu napravit to, co jsem zanedbal 
či udělal špatně. Toho by bylo dost.

Díky Pánu, že mohu čerpat z Jeho lásky a odpuštění!

Kým je pro tebe Bůh?  Co tě na Něm nejvíce oslovuje?

Bůh je úžasný Tvůrce. Ale pro mne je především 
Spasitelem, neboť bez Jeho záchrany bych byl ztracen. 
Je také mým Přítelem, který mne vede. Má se mnou 
„svatou“ trpělivost. Samozřejmě mě velmi oslovuje krása 
a sláva Jeho díla, ve všem, co nás z Jeho tvorby obklopuje. 
Ale dílo spásy v Ježíši Kristu je vrcholem! Obdivuji 
i nádhernou Boží režii v životě věřících, kteří na Něj 
spoléhají!

Co bys dnes především poradil mladší generaci?

Ať se nenechají odradit od cesty za Pánem Ježíšem 
Kristem, i když budou svědky selhání některých okolních 
křesťanů. Ať se nechají stále inspirovat pohledem na Ježíše 
(Žd 12, 1–2).

Ať se nedají strhnout prázdným stylem života okolního 
světa, ale ať jsou svědky Pánu. Ať stále hledají Boží cestu 
na základě skvělého Božího slova.

Chtěl bys ještě něco říci na závěr?

Ano. Jsem opravdu moc vděčný za život, který mi Bůh 
daroval. Velmi jsem vděčný za službu, do které mne Pán 
postavil.

Děkuji Redakční radě Rozsévače za krásné blahopřání! 
A s přáním hojného Božího požehnání zdravím čtenáře 
Rozsévače a všechny moje bratry a sestry! Hallelujah!

Za odpovědi na otázky děkují: 
Marie Horáčková a 

Dana Jersáková                    

BLAHOPŘÁNÍ 
K VÝZNAMNÉMU 
VÝROČÍ
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V prvom rade by som chcela zdôrazniť, že práca, ktorú 
robíme, nie je našou prácou, ale je to práca, ktorú skrze 
nás robí Pán Boh, a my túžime, aby bola Jemu z našej 
práce vzdaná sláva, aby Pán Ježiš a Jeho meno bolo 
oslávené. V 2. knihe Kroník, v 16. kapitole, v 9. verši 
čítame: „Lebo oči Hospodinove chodia sem a ta po celej 
zemi, aby dokázal svoju silu pri tých, ktorých srdce je celé 
obrátené k nemu.“ Verím, že naše srdcia sú obrátené k 
Pánu Bohu, môžeme však mať rôzne plány, predstavy, 
môžeme si niečo dávať za cieľ, ale väčšinou je to všetko 
v rukách Hospodinových, lepšie povedané – vždy je to 
v rukách Hospodinových. Prečítajme si text z listu Jakuba 
zo 4. kapitoly, verše 14 – 15. Tieto verše ste si určite 
mnohí pripomínali v roku 2020, keď celý svet zaskočila 
pandémia COVID-19. „Vy, ktorí neviete, čo bude zajtra. 
Lebo veď aký je váš život? Lebo ste parou, ktorá sa na 
málo ukáže a potom mizne. Namiesto toho, čo by ste 
mali hovoriť: Keď bude Pán chcieť, a budeme žiť, 
aj učiníme toto alebo tamto!“

V roku 2019, keď sme si na sesterskej konferencii v Brne 
pripomenuli 50. výročie obnovenej práce sestier, sme 
netušili, čo nás čaká, a s vierou sme pripravovali ďalšiu 
konferenciu, ktorá sa mala uskutočniť v roku 2020 
v Nových Zámkoch na Slovensku, tradične prvý májový 
víkend. Na konci roku 2019 sa však objavil COVID niekde 
ďaleko v Číne, počuli sme to v správach, ani sa nás to v 
podstate netýkalo, ale postupne sa z toho stala vec, ktorá 
zmenila životy ľudí prakticky na celom svete. 

V roku 2020 boli zrušené tri sesterské baptistické 
konferencie, na všetkých úrovniach, okrem tej našej česko-
slovenskej bola zrušená európska sesterská konferencia, 
ktorá sa mala konať na jeseň v Ríme v Taliansku, a takisto 
celosvetová konferencia v Riu de Janeiro v Brazílii – tá 
mala byť volebnou konferenciou, 
no nakoniec prebehla online. Ale život sa ani 
celosvetovou pandémiou nezastavil. Išli sme ďalej, prešli 
sme rôznymi opatreniami, a prišiel rok 2021. Stále to ešte 
nebolo ružové, nevedeli sme, či bude možné sa vôbec 
stretnúť, či bude možné organizovať konferenciu. 
S veľkou vierou sa napokon prvý raz v histórii konala prvá 
online česko-slovenská baptistická konferencia sestier. 
Bolo to niečo, čo sme dovtedy nezažili, natáčali nás na 
kameru a dívali sme sa viac- menej na technikov a na 
prázdne zhromaždenie. No chcela by som zdôrazniť, 
že Pán Boh o všetkom vopred vedel a všetko pripravil. 
Zbor BJB v Košiciach, vďaka ktorému sa konferencia 
mohla konať, pár rokov predtým vybavil veľmi dobre 
technicky svoje priestory a v čase, keď ešte nikto netušil, 
že príde COVID, sa bratia a sestry v Košiciach rozhodli, 
že budú investovať do drahých zariadení, aby mohli robiť 
prenosy bohoslužobných zhromaždení a ďalších aktivít 
zboru. A tak v čase, keď ostaté zbory ešte len začali 
zápasiť s tým, ako prenášať svoje bohoslužby, sme mohli 
zorganizovať online konferenciu. Téma tejto konferencie 
bola „Jedno potrebné v 21. storočí“. Potom prišiel rok 
2022. V tomto roku sa konali mnohé akcie, ktoré boli pre 
pandémiu posunuté alebo zrušené. Sesterská konferencia 
sa konala v Prahe, v netradičnom termíne, v septembri. 
Konferencia sa uskutočnila v prezenčnej forme 

a premietala sa online, ale už to bol krok viery, že opäť 
sa budeme stretávať a žiť naše normálne životy. Témou 
konferencie bolo „Bezo mňa nemôžete nič činiť“. Táto 
téma bola aj naším vyznaním, a je určite vyznaním 
každého jedného z nás, že pokiaľ Pán nepôjde pred nami, 
nebude bojovať naše boje a nepomôže nám, nemôžeme 
nič robiť. 

Postupne sa život dostával do normálu a v roku 2023 
už bola sesterská konferencia v tradičnom termíne, teda 
prvý májový víkend v Nesvadoch na Slovensku. Ako 
dobre viete, sesterské konferencie sa konajú jeden rok 
v Čechách a ďalší na Slovensku. Bola to volebná 
konferencia, a našu radosť z Božej vernosti odrážala aj 
téma konferencie: „Verná v každom čase“. Či je 
pandémia, či je pokoj alebo akýkoľvek nepokoj, Boh nám 

jasne ukazuje, že On je verný, ten istý včera, dnes i naveky. 
A tak sa aj my máme učiť kráčať vo vernosti, v poslušnosti, 
aj keď nevieme, čo bude zajtra s naším životom.

Okrem organizovania konferencií sestier sa odbory sestier 
venujú aj modlitebnej činnosti. Špecifickou skupinou 
sestier v našej cirkvi, ktorá nám leží na srdci a je 
predmetom našich modlitieb, sú manželky bratov 
kazateľov. Uvedomujeme si, že dnešná doba veľmi útočí 
na rodiny, na klasické štandardné hodnoty, ktoré 
vychádzajú z Božieho slova. Tým, ktorí stoja v prvej línii 
a kážu Božie slovo, kladie táto doba do života rôzne 
ťažkosti a prekážky. Byť manželkou kazateľa je určite veľká 
výzva, veľké poslanie. Tieto ženy majú svoje špecifické 
potreby, problémy, starosti, a tak sa im snažíme umožniť  
stretnúť sa a zdieľať, aby boli povzbudené duchovne 
a aby si oddýchli aj fyzicky. Vďaka Božej milosti sme 
mohli zorganizovať v apríli 2022 prvé stretnutie 
manželiek kazateľov zborov BJB na Slovensku v hoteli 
Šachtička pri Banskej Bystrici. Témou bola „Pobožnosť so 
spokojnosťou“. Minulý rok (2023) sa konalo v novembri  
v hoteli Hrádok pri Jelšave druhé stretnutie, s témou 
„Bremená jedni druhých neste“. Obidve témy vystihujú to, 
čo všetci potrebujeme, aby sme sa vedeli povzbudzovať, 
byť spokojní a niesť si navzájom svoje bremená.

Ďalšou našou aktivitou, ktorou sa snažíme priblížiť 
sestrám, je stretávať sa s nimi. Pán nám dal na srdce verše 

ČÍM ODBORY SESTIER NA 
SLOVENSKU A V ČECHÁCH 
ŽIJÚ V SÚČASNOSTI
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11 – 12 z prvej kapitoly Listu Rimanom, kde apoštol 
Pavol píše do Ríma: „Veď vás túžim vidieť, aby som vám 
odovzdal duchovný dar, aby ste ním boli posilnení, alebo 
lepšie: aby sme sa navzájom vašou a mojou vierou 
povzbudili.“  Keď sme si v roku 2019 práve na volebnej 
konferencii sestier v Brne pripomenuli 50 rokov 
obnovenej služby sestier a začali sme svoju službu 
vo výbore, začali sme aj navštevovať zbory BJB. 
K dnešnému dňu sme na Slovensku z Božej milosti 
uskutočnili 31 stretnutí. Navštívili sme 27 zborov, z toho 
4 zbory sme navštívili už dvakrát, lebo toto je naše druhé 
volebné obdobie. Takže naozaj túžime chodiť k sestrám, 
vidieť ich tvárou v tvár, povzbudiť sa vzájomne svojou 
vierou, vedieť a vidieť, čím sestry v zboroch žijú, poznať 
ich potreby. Veľmi dôležitou súčasťou alebo dôsledkom 
tejto služby je to, že sa vo výbore pravidelne týždenne 
v nedeľu ráno spolu za zbory modlíme. Modlíme sa 
podľa toho, ako máme zbory rozdelené, modlíme sa, ako 
nás vedie Duch Svätý, podľa toho, čo vieme o tom zbore 
a o modlitebných potrebách sestier. 

Hmatateľným výsledkom našich stretnutí sú dve vydané 
knižky. Prvá knižka má názov „Svedectvá o Božej láske, 
vernosti a Jeho ochrane“. Je to knižka životných skúseností 
s Bohom, ktoré roky sama pre seba zapisovala sestra 
Magdaléna Kissová-Lachová zo zboru BJB Banská 
Štiavnica, aby nezabudla to, čo Boh pre ňu urobil. Táto 
sestra veľmi túžila a roky sa za to aj modlila, aby mohla 
vydať knižku, ktorá bude svedectvom o tom, čo prežila 
s Pánom. Dúfala, že ju bude môcť  darovať susedom, 
známym, ale aj svojej rodine a  že možno niekomu 
pomôže na ceste viery. Sama autorka načítala túto svoju 
knižku a nahrávka vyšla na CD. Kniha bola vydaná 
aj s prispením odboru sestier.

Druhá knižka je preklad z anglického originálu. 
Vo viacerých zboroch sa nám sestry zverili, že nevedia, 
ako pomôcť duchovne rásť sestrám, ktoré sú osamelé, 
sú slobodné matky, sú rozvedené, proste sú nejakým 
spôsobom zranené a opustené. Snažili sme sa na 
Slovensku aj v Čechách nájsť kresťanskú literatúru z tejto 
oblasti. Nepodarilo sa. Nakoniec nám boli odporučené 
knižky od sestry Jennifer Barnes Maggio, a tie z vás, ktoré 
boli na konferencii v Prahe, si iste pamätáte, že sme 
spomínali pripravovaný preklad jednej jej knihy s tým, 
že sa zbierajú peniaze na to, aby sa mohla preložiť 
a vydať. S radosťou môžem povedať, že kniha bola 
preložená a vydaná pod názvom „Cesta z ťažkostí – život 
osamelej mamy“. Už na poslednej sesterskej konferencii 
v Nesvadoch bolo možné si ju zakúpiť. Knihu vydalo 
vydavateľstvo Porta Libri a dá sa objednať cez internet. 
Je to knižka, ktorá má okrem úprimného príbehu 
až spovede autorky aj študijnú časť, takže je veľmi vhodná 
pre individuálne štúdium alebo štúdium v skupinkách.

Na záver by som chcela spomenúť ešte jednu aktivitu 
slovenského výboru, ktorou sú naše online stretnutia. 
Sú to vlastne modlitebné stretnutia za sestry a službu 
sestrám. V slovenskom výbore sme každá z inej časti 
Slovenska, naša predsedníčka Dadka je z BJB Košice, 
sestra Ľudka je z BJB Lučenec, sestra Jarka z BJB Bratislava 
Palisády a ja som z BJB Banská Bystrica. Takže veľmi ťažko 
sa nám stretáva osobne, ale vďaka novým technológiám 
dnes už nie je problém stretnúť sa cez WhatsApp, Zoom, 
Skype alebo iným spôsobom. Takto sa môžeme vidieť aj 
počuť a spolu sa modliť, prihovárať za sestry, bojovať 
a hľadať Pánovu vôľu, čo máme robiť, čo nemáme robiť, 
ako to máme robiť. 

Predtým ako sa dostaneme k EBWU, teda k Únii 
baptistických žien Európy, povedzme si pár slov 
o spolupráci odborov sestier na celosvetovej úrovni. 
Sesterský odbor Svetovej baptistickej aliancie zahŕňa 7 
kontinentálnych únii, 157 krajín a 193 sesterských 
organizácií. Dve z nich sú práve odbory sestier na 
Slovensku a v Českej republike. 

Ako som už spomínala, celosvetová sesterská 
konferencia, ktorá mala byť volebná, bola v roku 2020 
zrušená, čo okrem iného znamenalo, že 16. 7. 2020 bola 
nová prezidentka Svetovej aliancie baptistických žien, 
sestra Karen Wilsonová, inštalovaná do funkcie 
prezidentky na roky 2020 – 2025 online. Budúci rok 
bude ďalšia volebná konferencia v Austrálii v Brisbane. 

Jednou z kontinentálnych únií je EBWU –  Únia 
baptistických žien Európy, ktorá zahŕňa 53 krajín. 
To znamená, že to nie sú  len krajiny Európy, ale aj 
Blízkeho východu a časti Ázie. Na čele stojí výbor EBWU, 
ktorý zastrešuje prácu sestier. Predsedníčkou je sestra 
Siham Daoud z Libanonu, viceprezidentkou je sestra 
Cristina Pokidko z Moldavska, pokladníčkou sestra Ligita 
Bodniece z Lotyšska a tajomníčkou je sestra Ruth 
Maďarová zo Slovenska, ktorá nás reprezentuje v rámci 
tohto výboru. Členkami výboru sú ešte 3 sestry 
(z Ukrajiny, Španielska a Poľska). Naša spolupráca 
s EBWU spočíva predovšetkým v možnosti zúčastňovať 
sa medzinárodných konferencií. V roku 2019 sme boli, 
ešte predtým ako sa rozbehol COVID, na konferencii 
vo Varšave v Poľsku, kde hlavnou témou bolo slovo z 2. 
listu Korinťanom 2, 15 o tom, že máme byť vôňou 
Kristovou. Ďalšia konferencia sa konala až v roku 2022 
v Belehrade v Srbsku a témou bolo zamyslenie z knihy 
Ester „Pre čas, ako je tento“. Minulý rok (2023) sme sa 
stretli na volebnej konferencii v Rige v Lotyšsku. Téma 
tejto konferencie bola „Pokoj, ktorý prevyšuje všetko“ 
podľa listu Filipským 4, 6 – 8. Paradoxne práve počas 
konferencie v Rige vypukol konflikt v Gaze medzi 
Izraelom a Palestínou, takže to bolo hneď predmetom 
našich modlitieb. Uvedomujeme si, že len Boh, ktorý 
stráži našu myseľ, nám môže dať pokoj aj uprostred 
nepokoja vládnuceho vo svete okolo nás či prežívaného 
v našom bežnom živote.

Naša medzinárodná spolupráca má aj konkrétny, 
hmatateľný rozmer. Prvý pondelok v novembri 
sa každoročne uskutočňuje Svetový deň modlitieb 
baptistických žien. Je to úžasná príležitosť, keď sa my ako 
sestry z celého sveta môžeme modliť jedna za druhú. 
Každá kontinentálna únia má svoje modlitebné potreby, 
ktoré sú predstavené v materiáloch. Okrem toho sú 
vybrané projekty, ktoré je možné podporiť dobrovoľnou 
zbierkou. Do tejto aktivity sa zapájame aj na Slovensku, 
aj v Českej republike.

Okrem toho EBWU organizuje na pravidelnej báze 
online raňajky, ku ktorým je možné sa pripojiť a prijať 
povzbudenie cez chvály, svedectvá, slovo na určitú tému, 
a zároveň prežiť síce virtuálne, ale predsa len sesterské 
medzinárodné spoločenstvo.

Rada by som zakončila pozvánkou, pretože tento rok sa 
z milosti Božej pripravuje, a ak Pán dá, aj uskutoční 
v Lisabone v Portugalsku v októbri 2024 európska 
sesterská konferencia EBWU. Informácie ku konferencii aj 
možnosť registrácie je zverejnená na internete. Sestry, ak 
by ste mali záujem, budete veľmi srdečne vítané. 

Katarína Sližiková 
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JSOU CHVÍLE, KDY 
SE NEBE PROLOMÍ NA ZEM
A to se mi přihodilo 1. májový den, kdy jsme byly pozvány 
na sejití bývalých členek odboru sester do Litoměřic na 
dvoudenní společné setkání a vzpomínání. Krása, být 
spolu a prožívat zase ty úsměvy a přející obličeje. Krása 
toho prostého, upřímného bytí SPOLU! Úžasná 
atmosféra sester z Čech, Moravy a Slovenska. Děkuji za 
tuto úžasnou příležitost. Nepropásla jsem ji ani jeden a 
půl měsíce po operaci kolene. Díky zástupu sesterských 
andělů, které mě láskyplně obklopily. Díky za to 
nenahraditelné obecenství, kde si vážíme jedna druhé a 
dokážeme se sdílet a naslouchat si. Elenka Pribulová nám 
připomněla krásným lístečkem z perníčku, že jsme list 
Kristův (2 K 3, 3). Záleží jen na nás, čím bude popsán. A 
pro toto úžasné sesterské nadzvednutí a pomoc jsem si 
dovolila ještě zůstat na návaznou sesterskou konferenci.

V dnešní době je moderní psát na všechno recenze, tak 
i já se pokusím o malou recenzi konference. Boží slovo 
zní stále nově a je proto svěží v každém věku. A tak jsem 
se znovu zorientovala ve svých emocích, znovu jsem měla 
příležitost ujistit se o pokladech svého srdce s pozorností, 
kde je ukládám, ověřila si své obdarování a na co si dát 
pozor. Děkuji také za mnohé inspirativní postřehy ze 
života emocí. Důležité pro mě je, že nežijeme podle 
vzoru tohoto světa, ale podle vzoru nebeského Království 
a v tom můžeme nacházet uspokojení a vítězný konec. 
Myslím, že jsem se v mnohém občerstvila. Jsem ráda, 
že jsem zůstala, mám o čem přemýšlet. 

L . P. 

PŘEDEVŠÍM STŘEZ 
A CHRAŇ SVÉ SRDCE
Mohu říci, že všechny sesterské konference byly pro 
mě velikým pokladem, u kterých jsem měla svoje srdce. 
S vděčností vzpomínám také na svoji maminku 
(Evu Titěrovou), která stála u zrodu Odboru sester 
a dlouhá léta zastávala funkci předsedkyně. Naše 
setkávání probíhají v jarním období, kdy se celá příroda 
probouzí. I my se potřebujeme probudit ze zimního 
spánku a s novou silou naplňovat Boží poslání. 
S přicházejícím jarem máme touhu dát si mnohé věci do 
pořádku. Pustíme se do úklidu bytu, zahrady a někdy 
i našeho organismu.

To vše je dobré a užitečné, ale máme ještě jednu oblast 
v životě, která si zaslouží každodenní detox, a to je naše 
srdce. V Bibli čteme:  „Především střez a chraň své srdce, 
vždyť z něho vychází život“ (Př 4, 23). Jak uchránit srdce 
před nejrůznějšími vlivy, které přicházejí z tohoto světa? 
Tím nejlepším prostředkem, který má trvalou hodnotu, 
je krev Pána Ježíše, která nás očišťuje od každého hříchu. 
Jak si uchovat čisté srdce?

Uvedu atributy, důležité pro správný duchovní stav 
našeho srdce:

1/ Váha           Nepotřebujeme se zbavit váhy        
  nepotřebných břemen pečování?                                   

2/ Puls              Zůstáváme v rytmu vděčnosti a chvály?

3/ Krevní tlak  Je tvoje důvěra větší než úzkost?

4/ Strava       Užíváme nutriční hodnotu potravy        
             Božího Slova? 
  Máme čisté věnčité cévy? 
  Nejsou zanesené, ztvrdlé, zkornatělé?

5/Pohyb        Jsme dostatečně činní ve službě Bohu?

Abys byl duchovně v pořádku, konzultuj Velkého lékaře. 
Pán Ježíš dobře ví, kde se nalézáme a záleží mu na tom, 
jak dar víry, lásky a naděje ve svých životech 
rozmnožujeme. Nedávno se v blízkosti našeho obydlí 
objevil billboard s nápisem „Srdce bije pro reklamu“. Pro 
co vlastně bije naše srdce? Jakou reklamu děláme našemu 
Pánu, kterého jsme si vyvolili pro svůj život? Jsme vůní 
tomuto světu? Odráží se v našem myšlení, mluvení 
a jednání Boží charakter?

Jednou jsem četla takové zajímavé zamyšlení, které mě 
svým obsahem zaujalo.

Stará žena nastoupila do autobusu a posadila se. Na další 
zastávce přistoupila mladá, podrážděná žena, která si 
sedla vedle ženy a praštila ji plnými taškami. Když viděla, 
že stará žena mlčí, zeptala se jí, proč mlčí a nestěžuje si, 
když ji praštila taškami? Babička s úsměvem odpověděla: 
„Netřeba diskutovat a hádat se o něčem tak 
nevýznamném, protože moje cesta s tebou je krátká.“ 
Každý z nás by měl pochopit, že náš čas na tomto světě 
je tak krátký, že naplnit ho bojem, nesmysly, argumenty, 
žárlivostí je směšná ztráta času a energie. Zlomil ti někdo 
srdce? Uklidni se. Cesta je velmi krátká. Někdo tě zradil, 
podvedl nebo ponížil? Uklidni se. Odpusť. Někdo tě 
bezdůvodně urazil? Ignoruj to. Komentoval něco 
kamarád, co se ti nelíbí? Uklidni se. Nevšímej si toho. 
Odpusť mu. Když někdo přinese jakékoliv potíže, 
pamatuj, že vaše společná cesta je velmi krátká. Nikdo 
nezná délku cesty. Nikdo neví, kdy přijde zastávka. Naše 
cesta je velmi krátká. Važme si našich přátel a rodiny. 
Buďme vzájemně ohleduplní, laskaví a odpusťme si. 
Žijme plni vděčnosti a radosti. Naše společná cesta je 
přeci jen velmi krátká. Náš čas na této zemi je krátký. 
Využívejme čas, který nám Bůh dává ke službě lidem, 
dokud trvá čas milosti.

Jak naplňujeme poslání našeho drahého Pána, který 
po svém zmrtvýchvstání říká svým učedníkům:

„Jděte do všech končin této země a hlásejte moji 
pravdu“? My nemusíme chodit daleko. Misijní pole 
je právě tam, kde se zrovna nacházíme. Ať je to škola, 
zaměstnání, okolí našeho bydliště nebo naše každodenní 
procházky v krásné přírodě. On má pro každého svůj 
úkol. Na nás záleží, abychom sloužili věrně tou hřivnou, 
kterou nám Pán Bůh svěřil. Naší touhou je, nést ovoce 
Ducha svatého. Jaké ovoce nabízíme tomuto světu? Je 
to ovoce, které je čerstvé, přitažlivé svým vzhledem? 
Nebo je vysušené, scvrklé a někdy i nahnilé? Nést ovoce 
znamená především posvěcovat se pro ostatní. Růst 
v lásce, radosti, pokoji, trpělivosti, v tichosti.

Prosme našeho Pána o nové zmocnění pro tuto 
službu a vytrvejme v ní až do konce svého života. 

Z Konference sester v Litoměřicích ve dnech 
3. - 5. května 2024

Eva Mečkovská
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S JEŽÍŠEM V KUCHYNI

PLYNE Z TEBE 
KRISTOVA LÁSKA?
„Kdo věří ve mne, proud živé vody poplyne 
z jeho nitra, jak praví Písmo“ (J 7, 38).

Mrtvé moře je tak slané, že v něm nejsou 
žádné ryby, ani vodní rostliny. Co může 
za tento pozoruhodný stav? Mrtvé moře totiž 
nemá žádný odtok. Přitéká do něho sice velké 
množství vody, ale ven nic neodtéká. 
Matematika je tudíž víc než jasná. Hodně 
přítoků + žádný odtok = Mrtvé moře.

Tento přírodní zákon se dá lehce aplikovat i na 
život Božího dítěte. Lze s jeho pomocí vysvětlit, 
proč někteří křesťané nenesou žádné duchovní 
ovoce a proč jim chybí duchovní vitalita. Můžeme 
si to otestovat i sami na sobě. I přesto, že nejednou 
jezdíme z jedné křesťanské konference na druhou, 
posloucháme nepřeberné množství různých kázání 
na youtube a pod kazatelnami našich sborů, stejně 
tak si čteme pravidelně Bibli a duchovní literaturu, 
se může stát, že nežijeme takovým duchovním 
životem, jakým bychom si přáli, životem, který by nesl 
v celé své kráse ovoce Ducha svatého. Můžeme být 
v takové chvíli též podobní mrtvému moři. A důvod 
je stejný: Máme mnoho „přítoku“, ale žádný „odtok“. 
Chceme-li však být křesťany, kteří vyzařují Krista, 
nesmíme pouze přijímat, ale musíme také ve službě 
druhým dávat.

Kéž nás Pán promění v prameny vody živé, kde se každá 
žíznivá duše může občerstvit. Rozdávejme proto druhým 
to, co jsme sami kdysi dostali a to, co dostáváme dnes 
a denně od Boha. Mějme milující srdce. Pak se nikdy 
nestaneme Mrtvým mořem. Krásně to v tomto směru 
vyjádřil jeden muž slovy: Chceš-li být pro druhé 
požehnáním, nech skrze sebe plynout Kristovu lásku.  

Alois Boháček

Jak je dobré dát vše, co se týká 
nás, našich milovaných, 
ale i těch lidí, za které se 
modlíme, do rukou Pánu Bohu. 
Jak je dobré přebývat v Jeho 
blízkosti. Není zaručeno, že vše 
učiní podle našich představ, 
ale je jisté, že nám dá to nejlepší 
řešení. Mnohdy až po čase 
zjistíme, jak je vše pro nás 
požehnáním. Připomeňme si 
příklad Mojžíše, Josefa a mnohých 
dalších. Bůh nekoná nic špatně. 
V Jeho rukou je vláda i moc. Před 
Ježíšem se jednou skloní každé 
koleno a každý jazyk vyzná, že je Pán. 
Kéž se, milovaní, setkáme jednou v 
radosti, nádherném věčném domově, 
kde nebude trápení, smutku, bolesti 
a slzí. Budeme tam v blízkosti Boží 
s těmi, kteří uvěřili a milovali Boha a dali 
život Ježíši. Haleluja!

M. G.

V této době na nás něco čeká. Říkáte si, co by to asi mohlo být? Všechny školní 
povinnosti našich dětí jsou ukončené a máme chvilku klid - my i naše děti. Ano, 
čekají nás prázdniny a naše vytoužené dovolené.

Vždyť ta se musí plánovat včas a bavíme se o naší dovolené někdy 
už od prosince. Plánujeme a šetříme, abychom se mohli někam podívat. 
A důležité je právě i „místo“.

Vzpomínám si, jak to chodilo v naší početné rodině. Také jsme chtěli, aby děti 
měly nějaké společné prázdninové zážitky a uvědomovali jsme si, jak se naším 
počtem členů rodiny cena rychle zvětšuje. V naší zemi je tolik krásných míst, 
kam můžeme zajet. Domluvili jsme si takovou okružní cestu. Příjemným bylo 
i zastavení u našich přátel. Společně jsme mohli sníst posilující svačinu. 
Nechybělo při jídle ani pár veršů z Božího slova a vděčná modlitba. Chodili 
jsme kolem kamenité řeky, kde se mohly děti brouzdat ve vodě.

Nakonec jsme přijeli k našim dalším přátelům, kteří nás rádi pozvali k sobě 
domů i na přespání. Vždycky u nich máme připravené „místo“. Je to místo 
hlavně v jejich srdcích! A tak o tom píši proto, abychom i my přijali 
někoho do naší rodiny. Místo v našem srdci je moc důležité. A tak se 
nakonec dostávám k tomu, že když i my někoho přijmeme, tak jsme 
potom obohacení. To není práce, ale služba lásky. Dáváme místo 
v našem srdci, jako bychom i my přijímali Pána Ježíše. Také On měl 
takové svoje odpočinkové místo. Sourozenci Lazar, Marta a Marie 
Ho vždy rádi přijali.

Naší velkou radostí je, že On je stále s námi i v prázdninovém čase. 
On má u nás jisté místo.

Proto se v tento čas navštěvujte a společně si připomínejme Jeho 
zvláštní vedení našich životů.

Dnes si připravíme „Těstovinový salát“. Je to letní jídlo plné 
zeleniny.

Připravíme si tyto ingredience:

kuřecí maso - nakrájíme na menší kostky

cibuli - nakrájíme na kostičky

těstoviny - uvaříme ve slané vodě

ledový salát - natrháme na malé kousky

rajčata - nakrájíme na větší kostky

okurky - nastrouháme na mřížky vlnkovačem 
(nebo jenom na kolečka a přepůlíme je)

papriky - zelená, červená a žlutá - nakrájíme na tenké 
nudličky

Dále potřebujeme olej na smažení pod cibulku, kuřecí 
koření + grilovací, tatarku a nějaký jogurtový dresing 
s bylinkami.

Cibuli dáme na pánvičku a opékáme, dokud nezačne 
vonět a hned přidáme kuřecí kostky.

Posypeme kořením, posolíme a za stálého míchání 
opékáme do měkka. Můžeme přidat i trošku vody, 
která se postupně odpaří. Do větší nádoby 
si připravíme vše ostatní a nakonec přidáme i maso. 
Vše zamícháme. Dochutíme tatarkou a dresingem, 
případně opepříme a dosolíme. Můžeme podávat 
ještě i mírně teplý nebo vychlazený.

Přeji vám krásné léto, odpočinek v Boží blízkosti 
a srdce na tom „pravém místě“. 

Dana Jersáková

BŮH KONÁ 
VŠE DOBŘE
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NEBOJ SA, LEBO JA SOM S TEBOU! Hovorí sa, že ľudia sa boja toho, 
čo nepoznajú. Občas sa však bojíme 
veľmi konkrétnych vecí. Vieme, čo je 

to strach. Vďaka príbehom, ktoré sme si za posledné mesiace porozprávali, už vieme, že strach je prirodzená odpoveď 
na nebezpečenstvo, aj že Boh nás za strach nekarhá a nenecháva nás samých. Pripomeňme si to ešte raz pomocou 
omaľovánky a úloh.

Úloha pre detičky: 
Na obrázku pastier 
oddychuje pri svojich 
ovečkách, môžeš ich 
vymaľovať. Stará sa o ne a vie, 
čo potrebujú. Ovečky vedia, 
že sa na Neho môžu 
spoľahnúť. Na koho sa vieš 
spoľahnúť ty? Kto sa o teba 
stará? (Nechajte dieťa samo 
doplniť, správna odpoveď 
neexistuje.)

Úloha pre veľkáčov:
historická os je parádna vec. 
Vidíme na nej udalosti, ako sa 
diali za sebou. Skús do nej 
doplniť udalosti, o ktorých 
máme približné časové údaje 
(zdroj: Biblia, ekum. preklad, 
kol. autorov, 2018). Napr . 
Ester žila približne v rokoch 
460 p.n.l. až 331 p.n.l., takže 
na časovej osi  jej nakreslíme 
čiarku/y smerom 
k  Alexandrovi Veľkému.

Ester: 460 p.n.l. – 331 p.n.l.
Peter zradil Ježiša: 30 n.l.

Mária počala: cca 0 n.l.
Gideon: 1162 p.n.l. – 1122 p.n.l.

Jonáš: 750 p.n.l. – 725 p.n.l.
Pavlovo obrátenie: 35 n.l.

1
2
3
4
5
6
7
8

9
10
11
12
13
14

1  Ako sa volá stav, keď nejeme jedlo, ku ktorému vyzvala 
kráľovná Ester židovský ľud? 

2  Doplň, odkiaľ pochádza postava: Apoštol Pavol z …. 

3  V ktorom meste porodila Mária syna Ježiša? 

4  Čo znamená/symbolizuje meno Peter? (Matúš 16, 18) 

5  Keď Mojžiš ušiel ako mladý z Egypta, živil sa ako 
pastier. O aké zvieratá sa staral? 

6  Do ktorého mesta poslal Boh Jonáša? 

7  Ako sa volala manželka izraelského kráľa, ktorá chcela 
dať zabiť Eliáša? 

8  Ktorý učeník chýba: Bartolomej, Jakub (syn Alfeov), 
Andrej, Judáš, Peter, Ján, Jakub, Filip, Matúš, Júda, Šimon 

9  Ako sa volal Esterin manžel, kráľ? 

10  Z ktorej krajiny Mojžiš vyviedol svoj ľud? 

11  Ako sa volal Mojžišov brat? 

12  Aké meno mal apoštol Pavol pred svojím obrátením? 

13  V ktorej knihe v Biblii sa píše o Gideonovi? Je to  
„kniha …“ 

14  Ktorá vlastnosť nám pomáha vzoprieť sa strachu? 
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NEBOJ SE, NEBOŤ JÁ JSEM S TEBOU! Říká se, že lidé se bojí toho, co 
neznají. Občas se však bojíme 
velmi konkrétních věcí. Víme, co je 

strach. Díky příběhům, které jsme si v posledních měsících vyprávěli, víme, že strach je přirozenou odpovědí na nebezpečí, 
i to, že Bůh nás za strach nekárá a nenechává nás samotné. Připomeňme si to ještě jednou pomocí omalovánky a úkolů.

Úkol pro dětičky: Pastýř na obrázku odpočívá 
u svých oveček. Můžeš je vybarvit. Stará se o ně 
a ví, co potřebují. Ovečky vědí, že se na něj mohou 
spolehnout. Na koho se můžeš spolehnout? Kdo 
se o tebe stará? (Nechte dítě doplnit samotné. 
Správná odpověď neexistuje.) 

Úkol pro velké: Historická osa je parádní věc. Vidíme na ní 
události, jak šly za sebou. Zkus do ní ručně doplnit události, 
o kterých máme přibližné časové údaje (zdroj: Bible ekumenický 
překlad kolektivu autorů 2018). Například: Ester žila v letech 
460-331 př. n. l., takže na časové ose jí nakreslíme čárku/y se 
jménem k Alexandru Velikému.

Ester: 460-331 př. n. l.
Petr zradil Ježíše: 30 n. l.
Marie počala: cca 0 n. l.
Gedeon: 1162-1122 př. n. l.
Jonáš: 750-725 př. n. l.
Pavlovo obrácení: 35 n. l.

Autor: Ema Tóthová
Obrázok: www.supercoloring.com

1  Jak se jmenuje stav, kdy nejíme jídlo, ke kterému vyzvala královna Ester židovský lid?

2  Doplň, odkud pochází postava: Apoštol Pavel z …

3  Ve kterém městě porodila Marie syna Ježíše?

4  Co znamená/symbolizuje jméno Petr? (Matouš 16, 18)

5  Mojžíš v mládí utekl z Egypta a živil se jako pastýř. O jaká zvířata se staral?

6  Do kterého města poslal Bůh Jonáše?

7  Jak se jmenovala manželka izraelského krále, která chtěla dát zabít Eliáše?

8  Který učedník chybí: Bartoloměj, Jakub (syn Alfeův), Ondřej, Jidáš, Petr, Jan, Jakub, 
Filip, Matouš, Juda, Šimon

9  Jak se jmenuje Esteřin manžel, král?

10  Ze které země vyvedl Mojžíš svůj lid?

11  Jak se jmenuje Mojžíšův bratr?

12  Jak se jmenoval apoštol Pavel před svým obrácením?

13  Ve které biblické knize se píše o Gedeonovi? Je to „kniha…“

14 Která vlastnost nám pomáhá vzepřít se strachu?
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VÝZNAMNÉ 
VÝROČÍ SESTRY 
VĚRY TUČKOVÉ
Když se v roce 1896 v Lipové u Boskovic mamince 
Marianně Burgetové narodil první syn, nikdo tehdy 
netušil, že si tohoto chlapce Pán církve povolá za 
kazatele evangelia a mučedníka, který ani ve chvílích 
nejtěžších svého Pána nezapře. Chlapec dostal jméno 
Cyril. I on měl početnou rodinu. Pán jemu a jeho 
manželce daroval šest dětí. Jako druhé dítě se narodila 
23. dubna 1924 dcera Věra. Když se bratr Cyril po 
službě ve sborech ve Vysokém Mýtě a v Kroměříži stal 
na konci roku 1946 kazatelem pražského 
vinohradského sboru, stala se členkou vinohradského 
sboru i jeho dcera Věra. (Pokřtěná byla na vyznání víry 
již 20. června 1937 ve svých třinácti letech 
v Kroměříži.) A z Boží milosti je členkou tohoto sboru 
i dnes, kdy oslavila své sté narozeniny.

Sestra Věra Tučková – Burgetová se narodila v Lipové. 
Po krátkém pobytu ve Vysokém Mýtě, kde bratr Burget 
sloužil jako kazatel, se s rodiči přestěhovala do 
Kroměříže, kde bratr zahájil misijní práci. Zde sestra 
Věra během válečných let vystudovala obchodní školu, 
kterou ukončila  v roce 1941, a pracovala ve zlatnictví 
– hodinářství. Během války prožila totální nasazení, 
když byla protektorátními úřady poslána do továrny 
do Hulína. Původně měla být pochopitelně nasazena 
na práci do Německa. To se díky Pánu podařilo 
změnit. V Hulíně zažila i dramatický konec světové 
války. V tomto městě probíhaly těžké boje, město bylo 
vystaveno leteckým náletům. Sestra vzpomíná: „Létaly 
stovky amerických letadel, na které jsme se dívali 
z okna. Při vyhlášení poplachu nás vyhnali do pole, 
protože tam nebyl žádný kryt. Tisíc zaměstnanců bylo 
v poli. Měli nás jako na dlani. Když jsem se živá a 
zdravá vrátila domů do Kroměříže, tatínek děkoval 
Pánu Bohu, že jsem se vrátila. Do Hulína mě už ale 
nepustil.“ 

A jistě pro rodinu sestry Věry nebyla snadná ani doba, 
kdy se její otec aktivně podílel na protifašistickém 
odboji, nejprve jako vedoucí jednotky podzemního 
hnutí a později jako velitel partyzánské skupiny Grado. 
A rodina prožívala strach o jeho život.

Skončila válka, bratr Cyril Burget odešel sloužit jako 
kazatel vinohradskému sboru a rodina jistě očekávala 

klidné radostné období. Sestra Věra se seznámila s členem 
vysokomýtského sboru Františkem Tučkem, s nímž uzavřela 
manželství. V roce 1951 se jim narodila dcera Věra, o několik 
let později syn Pavel. Bratr František pracoval na stavbě 
přehrad, sestra Věra jako účetní, nejprve u firmy Studeník, 
později Waldek a Wagner a nakonec jako vedoucí účtárny 
Záchranné služby. hl. města Prahy. Klidné radostné období 
ovšem trvalo jen několik let.

Přišel rok 1952 a s ním akce „Kazatel“. Byli zatčeni naši 
kazatelé Řičař, Kešjar, Procházka. A v červnu toho roku také 
Cyril Burget. STB si pro něj přišla do vesničky Kačerov 
v Orlických horách večer ve chvíli, kdy právě uspával svou 
vnučku, dceru sestry Tučkové. Asi si ani neumíme představit 
strach, který rodina opět prožívala. A smutek, který sestra 
Tučková cítila při návštěvě ve věznici v Pardubicích a později 
ve Valdicích. A po smrti bratra Burgeta ve vězeňské 
nemocnici to byla opět Věra, která jednala na Ministerstvu 
vnitra a na prokuratuře o vydání tělesných ostatků zemřelého 
tatínka. A jistě si mnozí z nás dokáží představit i tlak, který 
sestra Věra s rodinou prožívala v době komunistické 
nadvlády.

Díky Pánu, sestra všechno prožila v blízkosti svého Spasitele. 
Dožila se klidnějších let, která tráví v rodině své dcery 
v Chebu obklopena láskou a péčí rodiny své dcery, svých 
vnoučat a pravnoučat. 

A jak na sestru Tučkovou vzpomínají členové pražského 
sboru? 

„Při své práci sborové sestry mám jedinečnou možnost 
chodit navštěvovat členy našeho sboru. Mám tuto část své 
služby moc ráda, protože můžu každého člověka poznat 
i s jeho „příběhem“. U sestry Tučkové to platí dvojnásob. 
Vždy jsem se moc těšila na návštěvu u Tučků, protože jsem 
věděla, že mě čeká zajímavé vyprávění. U Tučků mě vždy 
moc mile přijali. Při vyprávění se nějak zastavil čas a já si 
vůbec neuvědomila, kolik je hodin. Sestra má úžasnou 
paměť a umí zajímavě vyprávět zážitky ze svého života. 
Vzpomíná na své dětství v rodině kazatele Burgeta, na svého 
tatínka kazatele a na to, jak to tehdy bylo s jeho kazatelskou 
službou, na jeho pronásledování, zatčení a věznění. 
Vzpomíná na Kroměříž, Kačerov i začátky služby v pražském 
sboru. Vypráví o své veliké rodině, sourozencích, dětech, 
vnoučatech i pravnoučatech. A nyní jako vdova vzpomíná 
také na svého „Fanouše“, se kterým prožila celý život. Vím, 
že když jí budu telefonovat do Chebu, kde je teď u své 
dcery, bude zase vyprávět a já se ráda zaposlouchám do 
jejího svědectví víry v živého Boha, v Boží pomoc v našich 
životech a Jeho každodenní vedení. Nikdy jsme neopomněli 
Pánu Bohu za všechnu Jeho péči v modlitbě děkovat 
a děláme to tak i nyní po telefonu. Pán Bůh je dobrý a sestra 
Tučková je Jeho věrným dítětem i ve svých sto letech. Bohu 
buď za to dík“ (Věra Hallerová).

„Vzpomínám na milou sestru Věru Tučkovou, jak kdysi 
doprovázela do shromáždění svoji vzácnou maminku, sestru 
Františku Burgetovou, tehdy už vdovu po kazateli 
vinohradského sboru. Jednou jsme spolu ve sborové kuchyni 
připravovaly občerstvení a Věra vzpomínala na své dětství, 
jak se u nich doma hodně zpívalo, někdo začal a ostatní 
se přidali. Věra zpívala dlouhá léta v pěveckém sboru, byla 
výborný alt. U příležitosti svých devadesátin nám 
v sesterském kroužku pověděla o svém bohatém životě 
a vyjádřila vděčnost Pánu za Jeho vedení a dobrodiní.

Přejeme milé jubilantce Boží požehnání a každodenní 
ochranu na další životní pouti“ (Jana Kubaňová).
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 ODEŠLA SESTRA 
MIRA BLAŽKOVÁ

ŽIVOTNÝ PRÍBEH PETRA SYNOVCA ML.
UŽ SÚ SPOLU

„V neděli 14. dubna 2024 jsme s rodinou měli úžasnou 
příležitost navštívit v Chebu dlouholetou členku našeho 
pražského vinohradského sboru, sestru Věru Tučkovou, 
a osobně jí popřát k 100. narozeninám. Sestra bydlí 
v současné době v domku u své dcery Věry 
a jejího manžela Václava. Měli jsme s sebou přání 
podepsané členy našeho sboru a také krásnou kytici. 
Oboje jsme sestře Tučkové předali a dojala nás 
vděčnost, se kterou dary z našeho sboru přijala. Byla 
velmi potěšená, že na ní sbor pamatoval.

Ještě více nás však dojalo vyprávění sestry 
o jejím životě. Zážitky, které nebyly vždycky hezké 
a usměvavé. Sestra nám popisovala události, které 
zažívala jako dcera kazatele Cyrila Burgeta, který 
byl 25. června 1952 zatčený státní policií. 
Popisovala nám jeden z nejtěžších okamžiků 
svého života, kdy jela svého tatínka Cyrila 
Burgeta navštívit ve věznici pro těžké zločince 
ve Valdicích. A co následovalo, když na 
následky mučení a neléčené těžké nemoci její 
tatínek ve valdické vězeňské nemocnici dva 
roky po svém zatčení zemřel.

Přesto pro nás bylo velikým svědectvím 
odhodlání sestry Tučkové nikdy neztratit víru 

ve svého Pána a Spasitele, Pána 
Ježíše Krista. Jen u Něj hledala 
útočiště v těžkých dobách svého 
života, ale i v dobách veselých, jako 
byla její svatba, narození dětí a tak 
dále.

Sestra si stále udržuje vynikající 
paměť. A také jistotu Božího 
spasení a odhodlání zůstat 
věrnou až do konce svých 
pozemských dnů. Proto pro nás 
bylo toto setkání velikým 
povzbuzením a radostí. 
Odjížděli jsme s vděčností 
našemu Pánu za život sestry, 
která ani v nejtěžších 
situacích neztratila pokoj, 
který dává jenom Ježíš. 
Do dalších let přejeme 
sestře Tučkové Boží 
požehnání a každodenní 
vedení“ (Jiří Boháček).

Slavomila Švehlová

Z žateckého sboru náhle odešla sestra M. Blažková. 
Pán si ji odvolal do své slávy.

Sestra Blažková vedla dlouhá léta v našem sboru 
pěvecký sbor a doprovázela společný zpěv na klavír. 
Ještě necelé dva dny před  odchodem sloužila svým 
obdarováním při nedělní sváteční bohoslužbě o Letnicích. 

Jaroslav Hrůza, kazatel, Sbor BJB Žatec

Peter Synovec, brat v Pánovi Ježišovi Kristovi, bol človekom, 
ktorý bol veľmi vďačný za vzťahy a ctil si lásku, úprimnosť 
a krásu srdca. Mal radosť z ľudí, z ich úspechov, zo spoločných 
chvíľ, z fotiek, ktoré boli jeho veľkou záľubou. Mal radosť 
z hudby, vlastnil veľké zbierky magnetofónových kaziet, neskôr 
cédečiek. Vedel sa do hudby vhĺbiť natoľko, že veľakrát hovoril 
o kráse a v očiach mal slzy dojatia. Myslíme si, že mal snáď zo 
všetkých ľudí najvymaľovanejšiu Bibliu rôznymi pestrými farbami. 
Jeho život bol vzácny, výnimočný a inšpiratívny v mnohých 
oblastiach. Bol povzbudzovateľom a rád ľuďom slúžil aj Božím 
slovom. Vedel, že tento svet nie je konečnou stanicou, a preto 
sa snažil ukázať ľuďom Cestu, Pravdu a Život, ktorý on sám objavil 
v Pánovi Ježišovi Kristovi. Vedel, že po smrti príde niečo, čo sa 
slovami ani nedá opísať. Že je to miesto, kde nie je bolesť ani 
smútok, ani plač. A preto si aj my chceme pripomenúť jeho život 
a spomínať na neho s radosťou a láskou. Bol milujúcim manželom, 
láskavým otcom a dobrosrdečným a priateľským starkým. Bol 
a naďalej zostáva jednoducho nenahraditeľným! Ocko nás učil byť 
láskavými, ľúbil mňa a ja ľúbim jeho, tak prečo mu neopätovať láskavosť 
práve teraz, keď vám môžem prerozprávať jeho spomienkový životopis 
alias (toto slovo on rád používal), teda alias životný príbeh Petra 
Synovca. 

Peter Synovec sa narodil v Bratislave manželom Petrovi Synovcovi 
a Helenke Synovcovej, rodenej Mankoveckej 1. augusta 1948. V 
začiatkoch školskej dochádzky sa presťahovali do Liptovského Hrádku z 
rodinných dôvodov za lepším vzduchom, kde sa mu narodila sestrička 
Elen Davidová, rodená Synovcová. O rok neskôr, keď bol tretiačik, sa 
presťahovali do Banskej Bystrice, kde neskôr nastúpil na Strednú 
priemyselnú školu Jozefa Murgaša. Pri štúdiu sa vyvíjal aj jeho zmysel pre 
písanie a fotografovanie. Dlhé roky pracoval pre výrobcu liečiv Biotika, a.s., 
kde mu robil šéfa jeho ocko, ktorý bol síce láskavý, ale aj prísny, lebo 
neuznával rodinkárčenie. 
Vyskúšal si aj prácu novinára 
a fotografa. Ako správnemu 
fotografovi sa mu páčila 
elegancia a mal rád svetlé 
a pestré farby, veselé vzory, 
kvetinky, a preto sme sa 
rozhodli prísť tak oblečení na 
jeho rozlúčku aj my. Ako mladík 
v najkrajších rokoch, keď slúžil aj 
ako mládežnícky pastor v Banskej 
Bystrici, spoznal prekrásnu mladú 
žienku Silvinku. Keď sa modlil, čo 
ďalej s týmto vzťahom, Pán Boh 
mu zjavil na modlitbe Žalm 127.  
Išiel si ho prečítať a tam bolo: Ak 
Hospodin nestavia dom, márne sa 
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namáhajú tí, čo ho stavajú, ak Hospodin nestráži mesto, 
márne bdie strážnik. Márne zavčasu vstávate, neskoro si 
líhate a jedávate chlieb tvrdej námahy, on zatiaľ svojmu 
milému dáva spánok. Dedičstvo od Hospodina sú 
synovia, odmena je plod života. Čím sú šípy v ruke 
Hrdinu, tým sú synovia splodení v mladosti. Blahoslavený 
muž, ktorý si nimi naplnil tulec, nevyjde na hanbu, keď 
bude rokovať s nepriateľmi v bráne. 
Tento mladý muž, Peter Synovec, bol uistený, že dostal 
odpoveď a požehnanie od samotného nebeského Otca. 
Požiadal slečnu Silviu Libárikovú o ruku a vzal si ju za 
manželku 29. Júna 1974. A čo Pán Boh zasľúbil, to aj 
splnil. Narodilo sa im päť synov a jedna dcéra. Dvaja 
synovia sa narodili v Košiciach, Peťko a Števko, v Banskej 
Bystrici sa im narodil syn Andrejko a dcéra Esterka, neskôr 
sa presťahovali do Marcelovej, kde sa im v okresnom 
meste Komárno narodili dvaja synovia, Paľko a Jakubko 
Jimmy. So svojou milovanou manželkou by na začiatku 
jesene 2023 oslávili päťdesiate výročie začiatku ich 
vzťahu. Miloval Pána Boha a ľudí a dokazoval to svojou 
medzidenominačnou službou aj v bývalom 
Československu. V mladosti bol aktívny športovec, hral 
futbal za rôzne družstvá, výborne lyžoval, niekedy 
si aj s lyžami zalietal na skokanskom mostíku, tešila ho 
horská turistika, bol šikovný v šachu a hral stolný tenis, 
aj súťažne, ak bola možnosť, a bol naozaj skvelým 
učiteľom šoférovania – mojím učiteľom šoférovania. 
Mamka mi povedala, že ocko by bol vrcholový športovec, 
ale kvôli Pánu Bohu sa vzdal slávy, ktorú si mohol vydobyť 
športovými úspechmi. V roku 1986 sa presťahoval spolu 
s rodinkou do Marcelovej. V Marcelovej a v okolí slúžil 
ako pomocný kazateľ, pracoval v podniku Slovosivo, 
prekladal knižky do angličtiny, robil správcu chaty 
v Patinciach, na svojej veľkej záhrade pestovali ako 
rodinka zeleninu, ktorú chodil predávať so svojím 
modrým barkasom. Podnikal, neskôr odišiel za prácou 
do Bratislavy, do Čiech a nakoniec do Anglicka, odkiaľ sa 
pred deviatimi rokmi vrátil, aby strávil dôchodok na 
Slovensku, presnejšie v Marcelovej. Bolo mu ľúto 
jazykovej bariéry, resp. že sa nevedel naučiť po maďarsky, 
ale aj napriek tomu mal vzácnych ľudí z Marcelovej 
naozaj rád. V Anglicku rozvíjal službu pomoci ľuďom cez 
svoj dar písania a srdce evanjelistu. V posledných 
dvanástich rokoch slúžil ľuďom cez sociálnu sieť 
facebook, kde mu počas jeho administrátorskej služby 
pribudlo v evanjelizačnej skupine približne 2 000 ľudí, 
ktorí aj nám pred pár dňami vyjadrovali vďaku a ľútosť 
z ukončenia jeho hodnotných príspevkov. Mňa osobne 
tieto vaše zdieľania na facebooku a v správach veľmi 
potešili a povzbudili. Ďakujeme vám, milí známi aj 
neznámi priatelia. V posledných mesiacoch sa mu stav po 
mozgovej porážke v máji tohto roku (2023) zhoršil 
a potreboval opateru, ktorú mu zabezpečoval náš brat 
Andrejko s maminkou. Aj keď bol už slabý, vždy túžil, aby 
sme my, jeho deti a vnúčatá, chodili v láske a rástli 
v poznaní Pána Ježiša. Bolo to pre neho túžbou 
a radosťou, ktorú odovzdal aj nám. Teším sa, že aj môj 
syn Evanko s ním mohol stráviť niekoľko z posledných 
týždňov, keď sa sám pýtal cez augustové prázdniny za 
starkým, že mu chce pomáhať. Podľa ockových slov to 
bolo pre neho veľmi občerstvujúce a potešujúce a dojatý 
mi hovoril, že mi tento drahý pokladík nechce poslať 
domov, lebo mu bude neskutočne chýbať. 
Mimochodom, takýchto vnúčikovských pokladíkov má 
starký tu na zemi osemnásť. Evanko po vzácnom čase so 
svojim starkým, jeho pravou rukou Aďkom a starostlivou 
babinou prišiel domov pár dní po tom, ako sa dozvedel, 

že ocko navždy odišiel 
z tejto Zeme. Deň po rozlúčke 
so svojím ockom, naším stockom, ako 
sme ho volali, pre naše deti 
prastarkým, odišiel za svojím 
ocinkom aj môj ocinko, Petrík, ako 
ho volala jeho mamička, ktorá ich už 
čaká v tej očakávanej večnej 
nebeskej Sláve.

Už sú spolu!

... v nebeskom domove, pri 
nebeskom Otcovi, ktorého tak 
veľmi milovali.

S nádejou vo večný život, 
lúčime sa s naším milovaným, 
drahým 
a vzácnym Petrom Synovcom, 
narodeným 1. augusta 1948, 
zosnulým 6. 9. 2023.

Zároveň si pripomíname ku 
dňu 17. 7. nedožitých 100 
rokov br. Petra Synovca 
staršieho.

Jimmy Synovec
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NAVŠTÍVILI SME NAŠE 
VZDELÁVACIE CENTRUM 
PRE DETI V ETIÓPII
Po prílete do hlavného mesta Addis Abeba nás čakali 
dôležité rozhovory s našimi miestnymi partnermi. Okrem 
monitorovania našich centier Shalom, Bishoftu, Ambo 
a Borena bloom sme pripravovali aj nový projekt určený 
najmä vdovám či slobodným matkám detí v našom 
centre Borena bloom. V priebehu troch rokov chceme 
pomôcť  šesťdesiatim ženám rozbehnúť ich vlastné malé 
podnikanie. Konkrétne projekty žien vyberie nezávislá 
komisia. Aj o tom bola naša jarná monitorovacia cesta.

Cesta na juh

Hneď ďalšie ráno sme prileteli do mesta Arba Minch, 
odkiaľ sme pokračovali cestami - necestami päť hodín 
až na juh do oblasti Borena. Časť trasy sme brázdili po 
štrkovej ceste v nadmorskej výške aj 2 600 metrov. Na 
juhu v meste Yabelo sme vlani začali nový projekt pre 
deti z pastierskych rodín, ktoré pre dlhotrvajúce sucho 
prišli o svoj dobytok a ich život sa navždy zmenil. 
Generácie pastierov žili polonomádskym životom. 
Väčšina z nich nikdy nechodila do školy a jediným cieľom 
bolo mať čo najviac kráv či kôz, ktoré určovali ich status. 
Po ťažkých rokoch dlhotrvajúceho sucha prišli o dobytok, 
a teda o jediný dovtedy pre nich známy zdroj živobytia. 
Ich život sa navždy zmenil. Mnohí z nich sa presťahovali 
z pastvín do mesta Yabelo, aby ich deti mohli chodiť do 
školy.  Preto sme otvorili naše centrum práve tu.

Škola, jedlo a doučovanie

Vďaka našim podporovateľom majú tieto deti okrem 
základného vzdelávania v škole aj doučovanie – najmä 
matematiky a anglického jazyka. Majú k dispozícií 
materiály potrebné na štúdium a štyrikrát do týždňa 
dostávajú aj obed. Každú sobotu sa stretávajú v našom 
centre, kde si opakujú všetko, čo sa v týždni naučili, 
absolvujú kontrolné testy a majú opäť spoločný obed. 
Do centra plánujeme kúpiť televízor alebo projektor, aby 
deti mohli sledovať náučné anglické programy. Učiteľov 
angličtiny je v tejto oblasti ako šafranu napriek tomu, 
že uplatnenie v zamestnaní tu majú najmä ľudia hovoriaci 
po anglicky.

Vzdelanie ako jedinečná pomoc

Keďže oblasť Borena je smutne známa ako jedno 
z najchudobnejších miest sveta, pôsobí tu viacero 
charitatívnych organizácií. Ako sme sa však dozvedeli 
z rozhovoru s mestským poslancom, ani jedna 
organizácia sa nevenuje deťom a vzdelávaniu. Väčšina 
organizácií tu pôsobí krátkodobo, a to urgentnou 
potravinovou alebo zdravotnou pomocou. Pomoc, ktorú 
tu spolu s našimi podporovateľmi deťom poskytujeme, 
je jedinečná. Mení životy pastierskych rodín, ktoré sa 
musia v dôsledku klimatických zmien prispôsobiť 
a nabrať nový smer. Pamätáme si na rozhovor 
s pastierom, kedysi bohatým starejším, ktorý pre sucho 
prišiel o sto kusov dobytku. Povedal nám, že aj on vie, 
že by potreboval chodiť do školy a získať vzdelanie, lebo 
sa už nikdy nedokáže živiť ako predtým.

Jednoduchý život a túžba po lepšej budúcnosti

Navštívili sme niekoľko rodín detí z nášho projektu. Bolo 
dojemné vidieť, ako žijú rodiny, ktoré prišli do tohto 
mesta po tom, čo prišli o všetko, a jediná ich nádej je dať 
svojim deťom vzdelanie. Veria, že prelomia generačný 
kruh nevzdelanosti, keď ani oni sami nemohli chodiť do 
školy. Bývanie tvoria jednoduché prútené domčeky. 
Namiesto poriadnej strechy majú len plastovú plachtu, 
cez ktorú zateká vždy, keď prídu prívalové dažde. Celé 
mnohodetné rodiny žijú v maličkej miestnosti, spia na 2-3 
matracoch a varia vonku na ohni. Život, aký si my ani 
nevieme predstaviť. Rodičia či opatrovníci detí nám 
vyjadrili veľkú vďačnosť za to, že ich deti môžu byť 
súčasťou nášho centra Borena bloom. Okrem jedla 
dostanú vzdelanie, a tým šancu na lepšiu budúcnosť.

Sobota plná učenia a aktivít

V sobotu ráno sme prišli do centra Borena bloom, kde 
postupne prichádzali deti. Hneď ako nás zbadali, tešili sa 
a začali sa nás pýtať na vás, ich priateľov z ďalekého 
Slovenska. Niektorí nám dokonca ukázali vaše listy, hoci 
ich dostali už pred pár týždňami. Nosia si ich stále so 
sebou ako poklady. Vaše povzbudenia, pozdravy či fotky 
pre nich znamenajú veľmi veľa. Deň v centre sa začal ako 
vždy opakovaním toho, čo sa ten týždeň deti v škole 
naučili. Následne si napísali test, aby učitelia videli, 
či preberané učivo zvládli. V centre sme nedávno postavili 
prístrešok, aby aj triedy, ktoré majú vyučovanie vonku, boli 
chránené pred slnkom či dažďom.

V sobotu je tu vždy veľmi rušno. Z každého kúta sa ozýva 
abeceda, anglický spev alebo matematické príklady. 
Dnešný deň je špeciálny tým, že každé jedno dieťa 
dostalo po štyri kusy oblečenia.  

Staráme sa aj o učiteľov

V poobedných hodinách naši učitelia absolvovali školenie 
o základných humanitárnych štandardoch, ktoré im 
pomôže pri práci s deťmi. Obsahom bola bezpečnosť 
a ochrana detí či efektívna presne riadená pomoc, čo sú 
pre nás jednoznačné priority.

Ďakujeme, že ste s nami

Z cesty v Etiópii si prinášame radosť a vďačnosť. Veríme, 
že aj vyprahnutá oblasť Borena sa ešte raz 
zazelená. Nielen občerstvenými pastvinami, ale najmä 
nádejou, ktorú prinesú raz vzdelaní noví farmári, 
podnikatelia, stavbári, lekári či učitelia – vami 
podporované deti. Ďakujeme, že s nami v Nadácii Integra 
prinášate nádej deťom v Etiópii a v Keni.

Pomáhajme spolu naďalej.

Lucia Pagáčová 
a Alexandra Kušnyérová, 

Nadácia Integra

WWW.INTEGRA.SK
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(Referát z Konference sester BJB z ČR a SR 3.-5. 5. 2024 
v Litoměřicích.)

Jak již bylo řečeno, program konference sester zahájil 
a všechny přivítal předseda VV BJB v ČR, br. Pavel Coufal. 
Poté již přišla na řadu „Inventura srdce“ pod vedením 
sestry Ester Jankovičové (Kriškové). Mohly jsme se učit, jak 
se nechat Kristem proměnit v duchu, duši i těle a do 
popředí kladly Boží výroky, abychom je střežily v hloubi 
srdce (Př 4 20-27). Odpoledne představila sestra Jitka 
Coufalová poklady v životě ženy. Ukázala ženu jako 
poklad, za který dal Kristus sám sebe, jako odlesk Boží 
slávy. Jako milované Boží dcery, abychom mohly Jeho 
láskou milovat Jeho, sebe a své bližní. Její slovo vcházelo 
do našich srdcí, přijímaly jsme je s pokorou a vděčností. 
Sobotní odpolední semináře se staly na konferencích 
velmi oblíbenou součástí. Také letos jsme si mohly vybrat 
ze tří nabídek:  Emoce ženy – Ester Jankovičová, Hledání 
pokladů v Bibli – Laura Smolníková, Rodina v ohrožení – 
Sabina Žitná. Večer pak byl věnován svědectvím sester 
a chválám našeho Pána. Nedělní ráno nás vedla 
k modlitbám sestra Eva Mečkovská. Její slova s názvem 
„Především střez a chraň své srdce“ můžete číst na str. 9 
v tomto čísle Rozsévače. Ve chválách nás v neděli vedla 
hudební skupina Credo. V posledním konferenčním bodu 
programu jsme zjišťovaly, jaké poklady každé z nás Pán 
Bůh svěřil, abychom jimi sloužily. A my se ptáme Pána: Jak 
sloužit druhým svým pokladem, který jsi nám dal? Jak 
rozpoznat svoje obdarování? Odpovědi na tyto otázky 
najdete v referátu sestry Ruth Maďarové na stranách 22-
23 v tomto čísle Rozsévače.  

Pán Bůh nám dovolil, na základě Jeho slova, zahlédnout 
v našem srdci něco málo z konkrétních darů, jimiž nás 
milostivě obdaroval, ale nyní záleží na každé z nás, zda 
Mu dovolíme proměňovat nás, coby Jeho děti, dcery, 
k obrazu svému. Zda necháme Ducha svatého působit 
v nás. Inventuru svého srdce musela provést každá z nás 
o samotě. Úkolem bylo vše spočítat a seřadit a pak 
s modlitbou vyřadit nepotřebné, aby se na uvolněném 
místě pomocí Ducha svatého mohl plně rozvinout náš 
osobní duchovní život ke službě v rodině i druhým kolem 
nás. Nyní můžeme radostně vykročit do dalších dnů 
s něčím novým, vzácným, se zvláštním osobním 
oslovením od Pána Ježíše Krista. 

Marie Horáčková 

INVENTURA SRDCE

PŘEDKONFERENČNÍ 
SETKÁNÍ SESTER
To zde ještě nebylo. Netušily jsme, že se něco takového 
plánuje, až do chvíle, než jsme každá z nás obdržela 
osobní pozvánku. Překvapení to bylo dokonalé. Poprvé 
v historii se setkaly sestry z minulých výborů Čech 
i Slovenska ještě před plánovanou konferencí sester, která 
se konala ve dnech 3.-5. 5. 2024 v Litoměřicích. 
K tomuto krásnému kroku se rozhodly současné sestry 
z obou výborů – Čech a Slovenska. Pozvaly nás 
k mimořádnému setkání, jaké jsme ještě nezažily. Mohly 
jsme přijet do Litoměřic o dva dny dříve, ještě před 
konferencí, sdílely jsme se spolu s ostatními a převzaly 
dárek v podobě připraveného programu. Připomněly 
jsme si 55. výročí obnovení práce sester v naši BJB, viděly 
jsme zkrácenou verzi dokumentárního filmu, který 
manželé Iva a Luboš Hlavsovi natočili v roku 2019, tehdy 

k 50. výročí práce 
Odboru sester BJB 
v České a Slovenské 
republice, navštívily 
jsme Botanickou zahradu 
v Teplicích a Pevnost 
v Terezíně. Na večerech 
sdílení jsme mohly mluvit se 
sestrami, které sloužily před 
námi. Vyslechly jsme svědectví 
sestry Eleny Pribulové, která 
stála před 55 lety na počátku 
služby Odboru sester spolu se 
sestrou Pólovou a Titěrovou. 
Sestra hovořila o nelehkých 
začátcích v období totality, jak 
se Pán k jejich práci opakovaně 
přiznával. Vzpomínalo se na práci 
tehdejších i nynějších odborů sester, 
sdílely jsme svoje prožitky a pocity. 
S vděčností jsme pozorovaly, jak se 
práce sester až do dnešních dnů 
rozvíjí, jak Pán Ježíš žehná. Sestry 
se setkávají k přípravě konferencí, 
regionálních setkání, víkendů pro 
manželky kazatelů, návštěv sester ve 
sborech. Scházejí se samostatně výbory 
český a slovenský, ale také společně. Se 
sestrami v předešlém volebním období, 
sestrou Helenkou Včelákovou a Jiřinkou 
Vimpelovou sestry vnímaly, že je potřebné 
a užitečné uspořádat po letech opět setkání 
manželek kazatelů. Rodina kazatele je 
specifickou rodinou. V loňském roce 
se uskutečnilo první regionální setkání 
v Karlových Varech, pro západní region našich 
sborů. V listopadu pokračovalo setkání v Žatci 
pro střední region a letos na konci února bylo 
třetí setkání pro Moravu a Východní Čechy v 
Šumperku. Každého z těchto setkání se 
zúčastnilo asi 90 žen. Sestry plánují akce na další 
období, modlí se, prosí o moudrost i Boží vedení. 
Touží, aby Pán Ježíš pracoval v jejich srdcích, 
rodinách, sborech i v celé naší BJB. A touží i nadále 
pracovat společně. Služba sester není a nikdy 
nebyla jednoduchá. V prvé řadě jsou to manželky, 
maminky a také mají svoje zaměstnání, pečují o svoje 
stárnoucí rodiče. S Boží pomocí zabezpečují svoji 
rodinu, děti, modlí se za ostatní sestry, nesou na 
modlitbách naše problémy a těžkosti, jichž není nikdy 
málo. S vděčností v srdci a s pokorou jsme přijaly jejich 
službu a starostlivost, kterou nám prokázaly ještě před 
začátkem samotné konference. Jelikož jsme sloužily 
před léty ve výborech, víme, co taková příprava 
konference obnáší. Proto jim nesmírně a s vděčností 
děkujeme za jejich obětavost a péči, všechny je na 
modlitbách klademe do Boží náruče, vyprošujeme pro ně 
Boží požehnání do dalších let. 

Marie Horáčková

V konečnom dôsledku nie je dôležité, čo človek 
robí, ale aký je v tom, čo robí. Atmosféra, ktorú 
človek vytvára, má oveľa trvalejší vplyv ako 
jeho činnosť.

Oswald Chambers
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Predstavujeme vám tému 
CampFestu 2024: „NEBO 
NA ZEMI?“

Naša každodennosť a 
realita vo svete kričia úplný 
opak. Aké by to bolo žiť 
prítomnosť bez strachu 
o zajtrajšok? Nebo na 
zemi. Bezstarostný život 
alebo pokoj v srdci napriek 
okolnostiam? Naplnenie 
mojich túžob alebo život 
v odovzdaní Niekomu, kto 

má moc premeniť každodennosť na niečo výnimočné? 
Čo ak cez Nebo v tvojom srdci uzrie nebo aj svet?

Ako headliner CampFestu 2024 sa predstaví kanadská 
speváčka, skladateľka a worship leaderka Amanda Cook. 
Jej hudba a prejav sú obrazom toho, aké to je – žiť 
naozaj úprimný a vášnivý život pre Boha a s Bohom.

Worship kapela A Night with the King pochádza 
z Holandska. Ich primárnou službou sú verejné Worship 
Nights a navracanie sa k pravej hodnote uctievania, tam, 
kde náš duch je obnovovaný a viera posilňovaná. 

Vstupenky si môžete kúpiť tu: 

www.campfest.sk/kupit-listok/
#vyber

„Na počátku bylo Slovo, to Slovo bylo u Boha, to Slovo 
byl Bůh“ (J 1, 1).

Pátého července slaví Česká republika, Slovensko a některé 
další země Den slovanských věrozvěstů Cyrila 
a Metoděje. Je to den, kdy roku 863 kníže Rastislav 
pozval byzantské učence Konstantina a Metoděje na 
Velkou Moravu, aby sem přinesli křesťanskou víru. Mnoho 
se toho od té doby napsalo a vyřklo, o tom jejich začátku 
služby, ale co jejich konec? O tom už se moc nemluví, 
přestože historie ho zná. Dovolte mi z některých pramenů 
krátce citovat: Metoděj se dostal do žaláře v klášteře 
Ellwagen ve Švábsku na dva a půl roku, kde byl držen 
v díře, kde na něj pršelo, seděl tam v mrazu a málem 
zemřel. Po svém propuštění se na Moravu vrátil, ale klidu 
tam moc neměl. Stále ho někdo u papeže obviňoval 
z kacířství, že slovanská bohoslužba je nevídaná věc a měla 
by se zakázat. Metoděj už byl starý a na tento zákeřný boj 
neměl moc sil. No, nakonec to nedopadlo nejlépe – hned 
po smrti Metoděje (Konstantin byl už po smrti 16 let) byla 
slovanská bohoslužba zakázána, všichni kněží krutě 
v mrazu násilím vyhnáni ze země a knihy napsané hlaholicí 
spáleny. Duchovní vládu v naší zemi převzali němečtí 
kněží. Bohoslužby byly v latině, takže se krásná zvěst stala 
lidem nesrozumitelnou. Čeho se tím však dosáhlo? 
Vyhnaní kněží odešli do Polska, Bulharska, Srbska, na 
Ukrajinu, do Ruska a dalších zemí, kde slovanské písmo, 
křesťanskou víru, vzdělanost, kulturu a bohoslužbu o to 
více rozšířili. To dobré, co zde bylo zasazeno, se rozrostlo 
po celé slovanské Evropě a dodnes to roste. Přesto něco 
v této zemi zůstalo – víra v srdcích. Velkomoravská říše se 
sice kolem roku 900 rozpadla, ale křesťanství rostlo dál za 
Přemyslovců 
v Čechách. Ty se staly 
centrem politického 
i kulturního dění. 
Konstantin ve svém 
Proglasu, předzpěvu 
k překladu evangelií do 
staroslověnštiny, vyzval 
Slovany, aby svým 
rozumem slyšeli slovo 
Boží: „Vy všichni, kdo 
svých duší krásu vidíte 
a milujete, rádi byste 
temnotu hříchů 
zapudili a hniloby světa 
se zbavili, rajský život 
nalezli a unikli ohni 
horoucímu: Slyšte nyní 
svým rozumem, slyšte 
všichni lidé slovanští, 
slyšte slovo, které od 
Boha přišlo.“ Zdá se, že Slované tehdy slyšeli a poslechli.
Tolik z historických pramenů. A nyní krátká otázka na 
závěr: Komu vděčíme za víru, která se zachovala dodnes?
Jistě si vážíme všech, kteří tehdy a dodnes neúnavně nesou 
tuto pochodeň. Ale na jedno nezapomeňte. Byl to Bůh, 
je to Bůh a bude to Bůh, kdo to své Slovo prostřednictvím 
Ducha svatého udržuje stále při životě i v naší zemi, 
navzdory všem překážkám nepřítele ďábla, které klade do 
cesty. Chtějme si to i dnes uvědomit ze všeho nejvíc a být 
za to vděční. 

Alois Boháček

VĚROZVĚSTOVÉ CYRIL 
A METODĚJ

NEBO NA 
ZEMI?

„Máte-li tyto vlastnosti a rozhojňují-li se ve vás, 
nezůstanete v poznání našeho Pána Ježíše Krista 
nečinní a bez ovoce“ (2 Pt 1, 8).

Můžeš být bohatý bez peněz a chudý s penězi. Bibli čtu 
od svého dětství a mám v ní i svá oblíbená místa. Jedním 
z nich je 119. žalm. Jeho autor v něm napsal: „Světlem 
pro mé nohy je tvé slovo, osvěcuje moji stezku.“ Tento 
výrok ale nebyl mým oblíbeným hned po prvním přečtení. 
Zpočátku jsem ho totiž nechápal. Napadlo mne při něm: 
Proč autor píše o Božím slovu jako o světle pro nohy? 
Spíš by mělo být světlem pro oči!

Až později jsem zjistil, že v době vzniku tohoto textu 
používali lidé v Orientu zvláštní lampičky, které se 
upevňovaly na palec u nohy. Malé světélko svítilo jen 
na jeden krok, což bylo právě tolik, kolik potřeboval 
poutník, když šel v noci neznámou krajinou.

Bible mi neříká, co mám dělat za týden, za měsíc nebo za 
rok. Pomáhá mi však poznat, co mohu udělat právě teď. 
Dává mi dostatek poznání k tomu, abych mohl udělat 
správné rozhodnutí. A až přijde další rozhodování, znovu 
mi poradí, jak jít dál.  

J. Kratka

SVĚTLO NA JEDEN KROK
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AKO SLÚŽIŤ DRUHÝM 
SVOJÍM POKLADOM
(PRIJAŤ OBDAROVANIA, 
KTORÉ MI PÁN ZVERIL)
Referát sestry R. Maďarovej na konferencii OS v Litoměřicích

   Prírodné perly sú veľmi vzácne a drahé, pretože za ich 
vznikom nestojí ľudský faktor. Je to jediný drahokam, ktorý 
je tvorený živočíchom – perlorodkou. Pred tým, ako sa 
prírodná perla nájde, musí sa otvoriť veľa perlorodiek. 
Dnes to už vedia urobiť tak, že pritom živočícha 
nepoškodia. Ľudstvo vraj pozná perly 6000 rokov. 
Egypťanky ich nosili na krku už 1500 rokov pred Kristom 
a pre Rimanov boli symbolom bohatstva, múdrosti 
a šťastia.

   Keď Pán Ježiš hovorí v Evanjeliu podľa Matúša 13, 45 
podobenstvo o perle: „Nebeské kráľovstvo je podobné 
človekovi kupcovi, ktorý hľadal krásne perly a ktorý nájduc 
jednu drahocennú perlu odišiel a predal všetko, čo mal, a kúpil 
ju“, prirovnáva sa k obchodníkovi, ktorý dokonale pozná 
hodnotu tohto drahokamu. Takouto vzácnou perlou je 
každá ľudská duša – tvoja aj moja a Pána Ježiša to stálo 
všetko, čo mal, aby ju kúpil.

   To, čo ti chcem dnes povedať je, že si nesmierne vzácna. 
Či už tak samu seba vnímaš, alebo nie. Toto je fakt, ktorý 
sa nikdy nezmení. Ty si pokladom v ruke Kráľa. On ťa tak 
vidí. On do teba vložil to jedinečné, čo máš iba ty a čo 
ťa odlišuje od iných. Preto každá z nás, ktorá má Pána vo 
svojom srdci, Ho bude odrážať inak.

1.  To prvé dôležité je, aby si seba samu uvidela ako 
vzácnu perlu, ktorú drží prebodnutá dlaň Pána Ježiša. On 
ti dnes hovorí: „Si nádherná! Si vzácna! Stála si Ma všetko, 
čo som mal, a nikdy to nebudem ľutovať. Si moja navždy!“

   Nikto z nás si nezaslúži túto Jeho lásku a prijatie. Ty 
sama nedokážeš urobiť nič preto, aby si bola lepšia. Jediné, 
čo môžeš urobiť, je akceptovať, čo Ježiš urobil pre teba 
a za to Mu ďakovať. Ďakovať, lebo Mu patríš naveky 
a navždy a nikto ťa nemôže vytrhnúť z Jeho ruky!

2.  Patríš do Božieho kráľovstva. Máš tam svoje miesto, 
ale aj svoju úlohu / poslanie. Pán do teba vložil niečo, čo 
nedal nikomu inému a ty práve tým, čo máš, tým svojím 
pokladom, máš slúžiť ľuďom okolo seba. Nezáleží na veku 
ani na skúsenostiach. Pamätaj, že kým žiješ na tejto zemi, 
Pán Ježiš ťa potrebuje. Nenechal by ťa tu ani o deň dlhšie, 
keby ešte nemal s tebou nejaký plán.

   Otázkou je, či vieš, aké je tvoje miesto v Božom 
kráľovstve. Tvoje miesto sa dotýka každej oblasti tvojho 
života. Dokonca záleží aj na tom, kde žiješ (zemepisne). 
Nie je jedno, či sa usadíš  v Londýne, v Prahe alebo kde 
inde. Ani rastlina nebude kvitnúť, keď ju postavíme na 
nesprávne stanovisko. Rovnako tak má Boh pre teba 
miesto práce, miesto služby, ľudí, s ktorými máš žiť.

   Ako teda zistím, čo sú tie poklady, ktoré mi Boh zveril, 
aby som nimi slúžila?

Pozrime sa do Listu Rimanom 12:

„Prosím vás teda, bratia (aj sestry), pre rôzne 
milosrdenstvá Božie, žeby ste ta dali svoje telá v živú obeť 
svätú, príjemnú Bohu, rozumnú to vašu svätoslužbu“
(v 1).

Iné preklady začínajú túto kapitolu slovom „PRETO“, 
a to sa apoštol Pavol odvoláva na predošlých 11 kapitol, 
kde sa hovorí o Božom preveľkom milosrdenstve, o Jeho 
milosti a o úplnej dostatočnosti Božieho zaopatrenia, 
ktoré nám poskytol skrze smrť a vzkriesenie Pána Ježiša 
Krista.

   Prvým krokom k objaveniu svojho miesta je vydať 
Mu svoje telo, položiť ho na oltár Jeho služby
a povedať: „Pane, moje telo patrí Tebe!“ Moje telo = 
všetko, čo mám. To znamená, vydať sa Pánovi úplne, 
nenechať si nič pre seba. Keď si toto urobila, tvoje telo ti 
viac nepatrí. Patrí Bohu. Už viac 
nerozhoduješ o ňom ty, rozhoduje Boh. 
On preberá zodpovednosť za tvoj život. 
Možno si ešte nikdy nepoložila svoje telo 
na Boží oltár ako živú obeť, ale to je 
vstupná brána k poznaniu Božej vôle 
a nájdeniu tvojho miesta v Kristovom tele.

„A nepripodobňujte sa tomuto svetu, ale 
premeňte sa obnovením zmýšľania, aby ste 
vedeli rozoznať, čo je Božia vôľa, čo je 
dobré, čo mu je príjemné, čo je dokonalé“
(v 2).

Ak Pánovi vydáme svoje telá/životy, bude 
sa meniť naše myslenie. Jedine so 
zmeneným myslením sme schopné 
poznávať aj Božiu vôľu pre naše životy. 
Telesný spôsob myslenia je v nepriateľstve 
voči Bohu a Boh nezjaví svoje tajomstvá 
svojim nepriateľom! Boh nezjaví svoj plán 
pre tvoj život tvojej telesnej mysli! Božia 
vôľa je vždy dobrá – On si pre svoje deti 
nikdy nepraje nič zlé! Božia vôľa je 
dokonalá. Týka sa každej oblasti nášho 
života, každej situácie, každého detailu. Ak 
si my, každý osobne, myslíme, 
že niečo nie je dôležité, v Božích očiach je všetko, čo sa 
nás týka, dôležité.

„Mocou milosti, ktorá mi bola daná, každému z vás 
hovorím, aby si nenamýšľal o sebe viac, ako treba, ale 
aby o sebe zmýšľal tak, aby konal rozumne, podľa toho, 
akú mieru viery každému udelil Boh“ (v 3).

   Tento verš nám hovorí, aby sme boli pokorné 
a pozerali sa na seba realisticky. Jedinou prekážkou, 
ktorá nám bráni v tom, aby sme poznali pravdu o sebe 
samých, je PÝCHA.

Pravá pokora ide ruka v ruke s krotkosťou, poslušnosťou 
voči Bohu, majúc druhých za vyšších od seba a vidiac 
potreby druhých viac než tie svoje. Pokorný človek túži 
za každých okolností priniesť slávu Bohu, nie sebe. Boh ti 
dal konkrétnu mieru viery. Mnoho kresťanov si mylne 
myslí, že majú oveľa viac viery, než v skutočnosti majú. 
To ich skôr či neskôr privedie k pohrome. Nezáleží totiž 
na množstve tvojej viery, ale na jej kvalite!

„Lebo ako v jednom tele máme mnoho údov, ale 
všetky údy nekonajú tú istú činnosť,  tak sme mnohí 
jedno telo v Kristovi, ale jednotlivo sme si navzájom 
údmi“ (v 4, 5).

Tvoja viera presne odpovedá tvojmu miestu. Ak Boh 
chce, aby si bola v Jeho tele rukou, dá ti vieru ruky. Ak 
chce, aby si bola okom, dá ti vieru oka. Ak si povedzme 
palcom na nohe a budeš sa snažiť byť nosom, nebude to 
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Dary služby, ktoré uvádza apoštol Pavol v Liste Rimanom, 
v 12. kapitole sú zapísané vo veršoch 6-8: „A majúc 
rozdielne dary, podľa milosti, ktorá nám je daná, buď 
proroctvo, nech je v úmere s vierou; buď službu, verný 
v službe; buď ten kto učí, v učení; buď kto napomína, 
v napomínaní; ten, kto sa zdieľa, v prostote; kto je 
predstavený, v pilnosti; kto činí milosrdenstvo, nech to 
robí veselou tvárou, ochotne“ (verš 6-8). Čo zahŕňajú 
jednotlivé dary služby a aký typ človeka má ku tomu-
ktorému daru prirodzene blízko?

1. PROROCTVO – je Duchom Svätým zjavené slovo/
posolstvo do konkrétnej situácie. Prorok je Boží hovorca, 
ten, kto počuje Boží hlas a zjavené posolstvo odovzdá 
ďalej. Proroctvo môže byť adresované jednotlivcovi, 
cirkvi, alebo v širšom rámci. „No ten, kto prorokuje, 
hovorí ľuďom na vzdelanie, posilnenie, potešenie 
a napomenutie. Ten, kto hovorí jazykom, vzdeláva sám 
seba; ale ten, kto prorokuje, vzdeláva cirkev.“ 
(1Kor 14, 3- 4). Takáto osoba je plne oddaná pravde. 
Ak je to pravda a Boh to povedal, je odhodlaná ísť podľa 
toho aj keby tak nik iný nerobil. Nemá strach ani z ľudí 
ani zo zmien. Je to úprimný, poctivý a transparentný 
človek. Nevie tolerovať rebéliu, pokrytectvo a lož. Býva 
kritický k iným, no najviac k sebe. Je mu ťažké odpúšťať 
sebe samému. Má potrebu vynikať a k tomu 
povzbudzuje aj iných. Často potrebuje byť osamote, aby 

DARY SLUŽBY

fungovať. Tvoja viera v tele Kristovom ti bola daná pre 
konkrétnu prácu a miesto. 

   Často považujeme tie obdarovania, ktoré máme, za 
príliš jednoduché a bezvýznamné. Je to preto, lebo to, 
čo Pán do teba vložil, ti ide prirodzene ľahko.  Potom sa 
ľudia často snažia robiť prácu, ktorá nie je pre nich, lebo 
sa im zdá významnejšia. Ale ty potrebuješ poznať svoju 
identitu a prijať ju. Ak si prstom, musíš nájsť ruku, 
ku ktorej máš byť pripojená. Takto to v tele funguje. 
Preto sa neporovnávaj s inými, ale chop sa toho, čo bolo 
dané tebe.

sa pozbieral a načerpal sily. Vidí škodu, ktorú spôsobil 
hriech a moc Boha obnoviť to. Dokáže prejsť obdobiami, 
aj keď Boh mlčí. Tieto obdobia ticha sú dané na to, aby si 
vypracoval hlbší koreňový systém viery kvôli väčšiemu 
ovociu v budúcnosti. Má však tendenciu bojovať 
s neodpustením a horkosťou.

2. SLUŽBA – je to schopnosť slúžiť ako v duchovnej, tak 
v materiálnej oblasti ľuďom, ktorí majú nejakú potrebu. 
Prejavuje sa pohostinnosťou, praktickou pomocou, 
návštevou chorých a starostlivosťou o nich, nasycovaním 
hladných a starostlivosťou o chudobných. Takýto človek 
vidí okolo seba potreby a rýchlo na to reaguje. Je tímový 
hráč, je veľmi praktický. Ťažko sa mu hovorí „nie“. Vidí 
v ľuďoch len to najlepšie. Je dôveryhodný, priamy, 
úprimný, spoľahlivý, poctivý a pracovitý. Niekedy sa stáva 
terčom posmechu, či znevažovania. Netúži byť v centre 
pozornosti. Hriešne prostredie ho osobne pošpiní, 
neovplyvní. Zvykne bojovať s hanbou a so seba 
hodnotou. Bojuje s obavami a úzkosťami. Preberá 
problémy iných ľudí a trápi sa kvôli nim. Často až 
nezdravo/prehnane pomáha iným.

3. VYUČOVANIE – ide o špeciálny talent vysvetliť 
a objasniť biblické pravdy a princípy, na ktoré je potrebné 
hlbšie porozumenie. Týmto darom môžeme budovať 
ostatných v ich duchovnom raste. Človek s týmto 
obdarovaním má v sebe vášeň pre Božie slovo – miluje

ho, sýti sa ním, študuje ho do hĺbky a zároveň má túžbu 
pomôcť iným, aby porozumeli Božím pravdám 
a tajomstvám potrebným pre ich duchovný rast. Božie 
pravdy vysvetľuje tak, že počúvajúci porozumie 
a je schopný aplikovať to do svojho života. Učiteľ sa často 
vyznačuje emočnou vyrovnanosťou a rozvahou. Preferuje 
staré, ustálené a preskúšané spôsoby, uchováva históriu. 
Jeho prirodzenou tendenciou je vysvetľovať a predkladať 
pravdu. Musí si však dávať pozor, aby nekŕmil viac svoju 
myseľ ako ducha. Niekedy má tendenciu žiť viac videním 
ako vierou.

4. POVZBUDZOVANIE – je to Duchom Svätým daná 
schopnosť inšpirovať, potešovať a viesť iných spôsobom, 
aby napredovali. Telo Kristovo nesmierne potrebuje 
službu povzbudzovania, pretože znechutenie je jednou 
z najsilnejších diablových zbraní. Pôvodné grécke slovo, 
ktoré je tu použité ma význam „rozveseliť“ alebo 
„podnietiť“. Človek s týmto obdarovaním je rád uprostred 
ľudí, je extrovertný, spoločenský, dobre pracuje v tíme. 
Skvelo prepája a motivuje ľudí. Je veľmi flexibilný 
a schopný prejsť cez akúkoľvek prekážku. Ide viac vierou 
ako videním. V osobnej bolesti a utrpení dokáže vidieť 
duchovné poučenia. Otvára si srdce, aby tak získal srdcia 
ostatných. Má potrebu páčiť sa iným a bojí sa 
odmietnutia. Má však sklon robiť kompromisy. Niekedy 
veľa a zbytočne rozpráva.

5. DÁVANIE / ZDIEĽANIE – špeciálny dar daný 
jednotlivcom v rámci spoločenstva. Ide o túžbu, ale aj 
možnosti štedro poskytnúť svoje prostriedky, čas a talenty 
na podporu Božieho diela, či už na pôde zboru alebo 
širšej pomoci potrebným. Človek s týmto obdarovaním sa 
rád stará o druhých a sýti ich. Dáva hojne, je prirodzene 
štedrý. Poskytuje miesto bezpečia a zaopatrenia. Nerád 
však odkrýva svoje súkromie. Je viac zameraný na 
prítomnosť a budúcnosť, než na minulosť a z tohto 
dôvodu môže mať problém s vďačnosťou, ale aj 
s pokrytectvom. Má tendenciu spoliehať sa na seba, a nie 
na Božie zdroje. Môže mať problém s vierou.
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v oblasti týchto darov našli v Ňom samom plné 
uspokojenie. Toto prichádza vtedy, keď plníme Božiu vôľu 
vo všetkom, čo nám zveril.

AKO ROZPOZNAŤ SVOJE OBDAROVANIE?

  Modli sa, aby ti Pán ukázal tvoje obdarovania 
(Mat 7,7 – Proste, a bude vám dané; hľadajte a nájdete; 
klopte a otvorí sa vám.)

 Pýtaj sa iných, v čom oni vidia tvoje obdarovania – 
najbližších, ktorí ťa dobre poznajú; ale aj takých, ktorí 
o tebe veľa nevedia (prvý dojem).

 Skús si všímať, aké aktivity ti prirodzene robia radosť, 
alebo čo robíš s ľahkosťou?

 Všímaj si, aké talenty ťa inšpirujú u iných kresťanov.
  Osobnostný test

 Keď už nájdeš svoje obdarovanie, rozvíjaj ho a keď 
budeš naplno slúžiť tým, čo ti bolo zverené, nadobudneš 
vzácne skúsenosti, ktoré budeš vedieť odovzdať ďalej.

AKO SLÚŽIŤ SVOJÍM DAROM?

Aj na túto otázku nájdeme odpoveď v texte (verše 6-8)
 Vo viere – „Všetko čiňte bez reptania a bez 
pochybovania“ (Fil 2, 14). Reptanie a pochybnosti sú 
fenoménom tejto doby, ale toto Božím dcéram nesvedčí.

Verne – „neslúžiac verne iba na oko ako takí, ktorí sa 
chcú ľúbiť ľuďom, ale v prostote srdca bojac sa Boha“ 
(Kol 3, 22b); „A jeho pán mu povedal: Dobrý sluha 
a verný, nad málom si bol verný, nad mnohým ťa 
ustanovím. Vojdi do radosti svojho Pána!“ (Mat 25, 23). 
Verný sluha je ten, ktorý neutečie, keď prídu problémy.

Úprimne – „Bojte sa Hospodina a slúžte Mu 
v úprimnosti a v pravde a odstráňte bohov, ktorým slúžili 
vaši otcovia.... slúžte Hospodinovi“ (Joz 24, 14).

 Usilovne – „v prácach nie leniví, duchom vrúci, Pánovi 
slúžiaci“ (Rim 12, 11).

S veselou tvárou –„Slúžte Hospodinovi s radosťou! 
Poďte pred Jeho tvár s plesaním!“ (Žalm 100, 2).

Ochotne – „A ty, Šalamún, môj synu, poznaj Boha, 
svojho Otca a slúž Mu celým srdcom a ochotnou dušou, 
lebo Hospodin spytuje všetky srdcia a rozumie každému 
útvaru myšlienok. Ak Ho budeš hľadať, dá sa ti nájsť, 
ale ak Ho opustíš, zavrhne ťa navždy“ (1Kron 29, 9).

 S láskou – „A všetky vaše veci nech sa dejú v láske“ 
(1Kor 16, 14); „Po tom sme poznali lásku Božiu, že On 
položil za nás svoju dušu. Aj my sme povinní klásť duše za 
bratov“ (1J 3, 16).

ZÁVER

Božie slovo nám poskytuje kompletný návod na všetko, 
pamätá na každý detail, ktorý je potrebný pre náš život na 
tejto zemi. Možno sa cítiš príliš bezvýznamná, všedná, 
obyčajná. Možno si unavená zo života a príliš vyčerpaná 
ísť ďalej. Možno si sklamaná a znechutená. A možno 
prežívaš zármutok a si ubolená. Pán Ježiš o tebe vie. Aj 
teraz ťa vidí tam, kde si a túži ťa pozdvihnúť, uzdraviť, 
utíšiť bolesť, a možno vrátiť na miesto, odkiaľ si vypadla. 
Dovoľ Mu, aby to urobil. Daj sa Mu premeniť dnes, aby 
mohla tvoja sláva nanovo zažiariť – pretože sám Pán Ježiš 
je tvojou slávou. Dovoľ Duchu Svätému, aby ťa plnil každý 
deň Božím obsahom. Potom aj tvoja služba bude plná 
moci a Božieho života.

6. VEDENIE – stáť vpredu, viesť ostatných, prevziať 
zodpovednosť, byť ochrancom. Zrelý duchovný vodca 
vyniká v zbožnosti, jeho vzorom je Pán Ježiš, usiluje 
o jednotu a lásku, vie druhých inšpirovať. Človek s týmto 
obdarovaním dokáže veľmi dobre pracovať pod tlakom, 
dobre si plánuje čas. Dokáže použiť nedokonalých ľudí 
a vytiahnuť z nich to najlepšie. Má víziu, ktorú dokáže aj 
naplniť. Nepotrebuje potvrdenie od iných, keď sa raz pre 
niečo rozhodol. Dokáže obstáť voči silnej opozícii. Často 
však môže byť necitlivý voči iným a vyvíjať na nich 
neúmerný tlak. Pri rozhodovaniach má tendenciu 
nehľadať Božiu vôľu. Uspokojí sa s vlastnou agendou 
namiesto tej Božej.

7. PREUKAZOVANIE MILOSRDENSTVA – špeciálna 
Duchom Svätým daná schopnosť byť tu pre toho 
druhého, podporovať ho, podopierať, niesť jeho 
bremená. Ako zúfalo potrebujeme túto službu v dnešnej 
dobe plnej pohŕdania a odsudzovania druhých! Človek 
s týmto obdarovaním väčšinou stojí „v zákulisí“. Robí 
svoju prácu, no nerád je videný. Ľahko vychádza 
s každým, zriedkakedy má nepriateľov. Je bezpečným 
človekom pre tých, ktorí sú zranení. Vie sa vcítiť do ich 
pocitov a situácií. Hlboko túži po dôvernej blízkosti duše 
a po telesnom dotyku, čo mu niekedy môže byť aj 
osídlom. Nemá rád rýchle zmeny. Ľahko počuje Boží hlas 
a vie ľahko vojsť do Božej prítomnosti. Rozhodnutia robí 
srdcom.

Chce zabrániť tomu, aby ľudia trpeli. Vníma každú bolesť. 
Môže priťahovať zneužívanie a využívanie inými kvôli 
svojej dobrotivosti. V hĺbke má často prúd hnevu, ktorý 
sa navonok objaví zriedkakedy. Má sklony 
k tvrdohlavosti. Každý vyššie spomenutý dar je dôležitý 
a potrebný v Tele Kristovom. Každé Božie dieťa je v Tele 
Kristovom potrebné. Božie dokonalé dary boli dané nám 
nedokonalým ľuďom, a preto sa javia ako také, ktoré majú 
aj silné, aj slabé stránky. Preto je tých prvých 5 veršov 12. 
kapitoly Listu Rimanom, o ktorých sme hovorili v prvej 
časti referátu, tak nesmierne dôležitých. Aby sme mohli 
naplno slúžiť obdarovaním, ktoré do nás Pán vložil, 
potrebujeme každodenne umŕtvovať svoju telesnosť 
a obnovovať si myseľ Božím slovom. Dary, ktoré sme 
dostali, môžu byť často pošpinené našou telesnosťou, 
čím celá naša služba stráca moc! Dovoľ Pánovi Ježišovi, 
aby odstraňoval z teba tie negatívne stránky tvojho 
obdarovania a aby to tvoje obdarovanie mohlo prekvitať 
na Božiu slávu. Nezabudni, že si kráľovská dcéra a že tvoj 
Pán ti dôveruje. Ale vedz aj to, že On ťa nenechá, aby si 
sa trápila sama, On ti aj dnes podáva pomocnú ruku, aby 
ťa pretváral do Jeho podoby. Sama to nedokážeš, ale 
s Ním áno. Pán Boh zároveň túži po tom, aby sme 
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POKLADY V ŽIVOTĚ ŽENY 
Milí čtenáři, přinášíme vám část referátu sestry Jitky Coufalové, 
předneseného dne  4. 5. 2024 na Konferenci sester BJB z ČR a SR 
v Litoměřicích s názvem Poklady v životě ženy. Věříme, že i vy, které 
jste nemohly na konferenci přijet, vezmete i z tohoto slova požehnání 
a povzbuzení. 
Na co se v životě zaměřuji, jakou optikou se dívám kolem sebe 
i na sebe, k čemu upínám své naděje, úsilí a čas, to se stává mým 
pokladem, ke kterému připoutávám své srdce. 
Vidím se jako obyčejná ženská nebo jako vzácný poklad, za 
který dal Kristus sám sebe, abych skrze víru v Něj měla život 
věčný? Nejsi ani omyl ani zboží druhé jakosti. Přijímáš, že jsi 
odleskem Boží slávy, milovaná Boží dcera, abys mohla Jeho 
láskou milovat Jeho, sebe a své bližní? V Kristu jsi přijatá, 
hodnotná a zdravě závislá na Něm – to přináší velikou 
svobodu od strachu a pochybností. 
Jak úžasné je vědět, že Bůh je stálý, neumírá, nemizí, zkrátka JE, 
na rozdíl od rezavějícího zlata. Sám o sobě říká: „JSEM, který 
jsem.“ Pokud věříme tomu, že nám dal život jako náš Stvořitel, 
potom v Něm nacházíme odpověď na naši existenciální otázku 
„Kdo jsem a proč tu jsem?“ Když znám svou hodnotu v Bohu, 
mám otevřenou mysl i srdce pro lásku k Němu i k druhým. 
Pokladem je správný postoj k sobě samotné na základě pravdy 
Božího slova. Velkým pokladem je také moudrost, jak žít v Boží 
bázni, jak si uspořádat priority v životě; a to mohu jen skrze 
každodenní poznávání Boha, Jeho Slova a vůle. 
On je také Bůh hledající. Přišel, aby spasil, co by zahynulo. Jeho 
touhou byla naše záchrana. A my od Něj máme v srdci i mysli to 
hledání dané. Hledáme stále po celý život potěšení, naplnění, 
uspokojení, smysluplnost, spočinutí. A buď to najdeme ve 
věcech, lidech nebo v Bohu. Ale jen v Bohu je to trvalé. Protože 
jsme byly vzkříšeny s Kristem, hledejme to, co je nad námi, kde 
Kristus sedí na pravici Boží. Nechť v nás přebývá Kristovo slovo 
v celém svém bohatství (Ko 3, 1-16).
Svůj nalezený poklad si můžeme nechat samy pro sebe, nebo 
se o něj podělíme jako dobří správci. Do nebe si s sebou 
vezmeme jen to, co jsme rozdaly. Proto dělejme i malé věci 
s velkou láskou.  Je dobré užívat dary, poklady, které máme 
od Boha a za ty Mu projevovat vděčnost; užívat je k požehnání 
sobě i druhým. Pozor ale, abychom neuctívaly dary více než 
Dárce. 
Marie, která Ježíši pomazala nohy vzácným olejem a otřela 
Mu je svými vlasy, našla poklad – uctila Ježíše jako svého 
Mesiáše. Jemu věnovala svůj poklad v podobě oleje, protože 
to byl On, Ježíš, kdo se jí stal skutečným pokladem.
Pokladem může být i bolest, přestože to zní divně. Pokud však 
Bohu dovolíš, aby uzdravil tvé místo bolesti, promění je 
v nástroj požehnání. Bolest už nebude určovat, kým jsi, ale 
stane se zdrojem soucitu. Vždyť Kristus jako muž bolesti na 
sebe vzal všechny naše bolesti. 
Poklady jsou spojené s vděčností. A tak díky Bohu za naše 
rodiče, manžela, děti, přátele, sborovou rodinu, hmotné zajištění, 
zaměstnání, službu, oblasti rozvoje dovedností, ale především 
odpuštění, nalezení vlastní hodnoty a smyslu života a osobního 
blízkého vztahu s Ním. 
Každé životní období přináší své výzvy, zápasy i poklady. 
Abychom vším dokázaly lépe projít, pomáhá nám i humor. Jak 
pravil G. B. Shaw „V životě ženy poznáváme sedm období: 
batole, dívenka, slečna, mladá žena, mladá žena, mladá žena, 
mladá žena.“ Tím nejzásadnějším je však náš Pán. Neustále 
můžeme být neseny vírou v Krista a těšit se z Něj, a to ať jsme 
mladé, nebo již máme tvář plnou vrásek – ať nám vždy na naší 
tváři září odraz Kristovy slávy.  

J. Coufalová         

Po skončení konference každá z nás přemýšlela 
o slovech, která zazněla během tří dnů 
v Litoměřicích a prosila Pána Ježíše, aby zjevil, co je 
pro každou z nás nejdůležitější, jak On se na nás 
dívá, co nosíme ve svém srdci, jaké úkoly pro nás má. 
Přinášíme vám, milí čtenáři, několik myšlenek 
zúčastněných sester.

Iva: Uvědomila jsem si znovu, kolik pokladů jsem 
v Kristu získala a mám. Evangelium, živou víru, 
odpuštění hříchů, nový, věčný život, svobodu, 
Boží království. I teď ve stáří jsem vzácná v Kristu, 
ne zahanbená.

Želka: Aspoň dve myšlienky. 1. záleží na tom, ako 
trávime čas a ako pristupujeme k ľuďom. 2. mám 
robiť prácu pre Pána takú, ktorá je blízka môjmu 
srdcu. Mám sa pýtať na Božiu vôľu pre môj život.

Lidka: Prežili sme skutočnú sesterskú blízkosť, cítili 
sme súcit jedna s druhou a nádej, že Boh môže 
vyliečiť každú bolesť.

Marienka: Samotná konferencia bola veľmi dobrá. 
Našla som sa v mnohých situáciách pri skúmaní 
svojho srdca a svojich pokladov.

Eva: Co bylo pro mě velice cenné, byl společně 
strávený čas. Všechny referáty, semináře i svědectví 
byly pro mne velkým povzbuzením a ujištěním, že 
tím nejvzácnějším pokladem je pro mne Pán Ježíš, 
s Jehož pomocí mohu žít a naplňovat Boží vůli ve 
svém životě.

Julka: Děkuji za všechny rozhovory. V mém věku si 
vážím lásky, kterou jsem načerpala.

Libuška: V dnešní době je moderní psát recenze. 
O takovou krátkou se pokusím: Boží slovo zní stále 
nově a je svěží v každém věku. Znovu jsem se 
zorientovala ve svých emocích, znovu jsem se ujistila 
o pokladech svého srdce a věnovala pozornost 
tomu, kam je ukládám. Ověřila jsem si své 
obdarování a na co si mám dát pozor. Stále mám 
o čem přemýšlet.

Helen: Osobně jsem si znovu uvědomila, že v každé 
etapě života je nám Pán Ježíš nejvzácnějším 
pokladem. Otázku, kterou si svým životem kladu 
stále znova: jaký poklad zrcadlím svým životem já.

Věra: Se sestrou Ester jsem si udělala inventuru 
svého srdce, která nebyla vůbec jednoduchá.

Se sestrou Jitkou jsem se zamyslela nad poklady, 
které jako ženy máme. Hmotné, nehmotné 
(schopnosti, vědomosti, vztahy, zdraví, energii…), 
dary od Boha (spásu, odpuštění hříchů, vztah 
s Bohem, živou víru, vedení Duchem svatým, 
svobodu.) Se sestrou Rút jsem přemýšlela, jak svým 
pokladem mám sloužit druhým. Donutilo mě to 
přemýšlet o mém životě, o pokladech, které mám, 
do které skupiny patří, a především o slovech Pána 
Ježíše: „Neboť kde je tvůj poklad, tam bude i tvé 
srdce“ (Mt 6, 21).

STŘÍPKY Z KONFERENCE 
SESTER V LITOMĚŘICÍCH



ŠŤASTNÝ ČLOVEK
Niekto si myslí, že som šťastný človek.
Že nič mi nechýba, že všetko mám.
Že život môj je samá radosť 
a bolesť vôbec nepoznám.

A ja, keď príde večer, keď som sám,
nestačím slzy zotierať
a tíšiť bolesť, ktorá hryzie,
chcela by srdce roztrhať!

Ja roním slzy, hriechmi štvaný,
ktorými denne zomieram,
ktoré mi ako ostré šípy
spôsobia denne toľko rán.

Ja roním slzy, že som slabý,
keď príde diabol v bojoch dňa,
keď príde satan usmievavý
a pýta srdce odo mňa.

Niekto si myslí, že som šťastný človek.

A ja som vskutku ním!
Veď na môj plač mi odpoveďou
spasenie dáva Boží Syn!

Ondrej Betko


	Úklid srdce
	Naděje z Božího slova
	Byť dokonale čistý
	Úvodník
	Blahoslavení čistého srdce
	Blahoslavení čistého srdca
	Čistota srdca
	Vůně po dešti
	Blahopřání k významnému výročí
	Čím odbory sestier na Slovensku a v Čechách žijú v súčasnosti
	Jsou chvíle, kdy se nebe prolomí na zem
	Především střez  a chraň své srdce
	S Ježíšem v kuchyni
	Plyne z tebe Kristova láska?
	Bůh koná vše dobře
	Neboj sa, lebo ja som s tebou!
	Neboj se, neboť já jsem s tebou!
	Významné  výročí sestry  Věry Tučkové
	Odešla sestra  Mira Blažková
	Už sú spolu
	Navštívili sme naše vzdelávacie centrum pre deti v Etiópii
	Inventura srdce
	Předkonferenční setkání sester
	Věrozvěstové Cyril  a Metoděj
	NEBO NA ZEMI?
	Světlo na jeden krok
	Ako slúžiť druhým svojím pokladom
	(Prijať obdarovania, ktoré mi Pán zveril)
	(Dary služby)
	Poklady v životě ženy
	Střípky z konference sester v Litoměřicích

